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(lleclelig ~ttl! 
Julen og et nytt a r star for d0ren. Vi stopper opp et 0yeblikk i dagens 

strev og tenker pa hva aret gav og hva det nye a ret mon vii bringe. 

1971 ble et merkear i Ranheims historie. Ved halva rsskiftet var sam
m enslutningen av var bedrift m ed Nordenfjelske Treforedling en realitet. 
En 87 a r lang epok e som selvstendig firma ble dermed avsluttet og en 
ny tok sin begynnelse. Vi tror a t den forening som ha r funnet sted vii 
g i bedriften et godt g runnlag for videre utvikling. Treforedlingsbransjen 
befinner seg midt oppe i en strukturomvandling som dessverre i mange 
tilfeller finner st ed pa en sm ertefull ma te. Vi ser det som en stor fordel 
a t denne sak for R a nheims vedkommende er t att opp og l0st pa et tidlig 
tidspunkt f0r noen uheldig utvikling har funnet sted. 

1971 va r et vanskelig a r og dessverr e pa ingen m a t e noe rekordar. 
La vkonjunkturen, uro pa va luta mark edet og stigende omkostninger og 
avgifter er m edvirkende arsak er til at a ret vii ga ut med la ng t fra 
tilfredsstillende resultater hverken produksjonsm essig eller i 0konomisk 
henseende. De 0konomiske spamenn gir oss intet hap om bedring f0r 
muligens ved slutten av 1972. 

Men aret hadde ogsa sine lyspunkter. Vi har fatt nye kort pa ha nden. 
F0rst og fremst rna nevnes b0lgepappfa brikken som utvikler seg ti l
fredsstillende, PM VI som er utvidet og forbedret, og fremskritt pa 
milj0vernsektoren i form av bedre va nnrensing ba de fra cellulose- og 
papirfabrikk. Den m est betydningsfulle nyskapning er k a nskje de nye 
sam arbeidsformer som er i emning for a bedre trivsel og effektivitet 
pa arbeidsplassen. Dette samarbeid vii kunne f r ig j0re initiativ og krefter 
som vii komme godt med i den rivende utvikling vi er opp i og den 
harde konkurranse vi er utsatt for. 

P a bedriftens vegne takker jeg a ile medarbeider e for det gamle a r 
og 0nsker hver enkelt en 

GLEDELIG JUL OG ET GODT NYTT AR! 
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RAN HElM 

Blasfem i! led noen kommentarer 
til et bilde som fr em stilte ] esus som 
vanlig trafikant i m enneskemylderet 
pa Karl ]ohan. V el - . Tanken er 
i alle fall ikke blasfem isk, m en van
skelig a fasthold e. 

N ar vi l-ytter til julens budskap om 
ham som ble sendt til jord, blir alt 
sa fj ernt . Et den gang og der. 0 g 
nesten all kunstnerisk fr em stilling 
- og den er rikholdig - underbyg
ger det fj erne i tid og rom, ester
landske forhold i en fj ern fortid . D e 
forsek som er gjort pa a stifle be
aivenheten inn i ncere og kjente for
hold, villett virke S@kt og upassende. 

0 g dog - . Bibelen strever m ed 
a sette det som. skjedde inn i den 
virkelighet som er var: C ud gikk inn 
i v a r verden. I kke bare inn i kate
draler og vakre gudshus. Han er a 
finne blant vanlige hverdagsmenne
sker pa arbeidsplassene, pa vare 
gater og veier, i vare hjem. O ver alt 
hvor m ennesker oppholder seg og 
ferdes, er han pa plass. 
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D en stadige diskusjon om var julefeiring avspeiler noe av vart 
dilemma. ]ulen er blitt tgmt for aktuelt innhold. I lengden kan 
man ogsa ga trett av a feire geburtsdag- scerlig nar jubilanten 
er borte. D et er betegnende for var situasjon nar det moderne 
m enneske er blitt karakterisert som «mennesket fylt av Cuds 
fravcer». 

Skulle denne situasjon vcere var, har vi hgrt feil nar vi lyttet 
til julens budskap. D et sier virkelig at Cud har tatt bolig blant 
oss. Han er blitt en av oss. Han er ncer, ncer for a solidarisere 
seg m ed dagens m ennesker i n@d. 0 g ngd er ikke blitt noe frem 
m edord blant oss enda. D en kan skifte drakt. M en problem er, 
vansker, ulykkelighet osv. er like virkelig i dag som noensinne. 

D et som er skjedd, er at vi har fatt en a tale m ed om alle disse 
ting. En som ikke gar trett av a hgre pa oss, og som ikke star fast 
i noe av det vi matte legge fr em for ham. Han er Cud. 

M en han legger nye mal pa tin gene: V ar egentlige nv;d er at 
det fortrolige forhold til Cud er borte. Vi er under feil styring 
og havner stadig i nye problem er og sorger. D et han derfor kom 
for, var a vinne oss tilbake for Cud og fa lagt ledelsen av vart liv 
der den skalligge, i Cuds hender. O g dette er noe som kan skje 
med travle hverdagsmennesker som gjgr seg umak m ed a lytte 
til hans ord og taler ut m ed ham om sine problemer og er villig 
til a slippe ham til i sitt liv. 

Sa vil jeg gnske dere alle en riktig god jul. 
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Av Ranheim Papirfabriks historie 
(Forts. fra nr. 3 1971) 

I m ellomtiden var det h endt store 
ting pA den utenlandske front: Eng
land for lot g ullet 21. september 1931! 
Det Jigger utenfor vAr r a mme A 
skildre den k a otiske forvirring dette 
forArsak et i de fleste land, og sA hos 
oss. Vi ska l ba re noter e a t for vArt 
vedkommende kunne kursen pA pund 
vrere n ede i 15- 16 kroner . Den inn
stilte seg etter et pa r uker pA 17.35. 

For pa pirfabrikkene ble ved denne 
tid ordretilgangen a dskillig bedre -
pA ba sis a v fri pundvaluta uten kurs
garanti. 

Men atter g rep Engla nd inn. Ved 
va lgene i oktober spilte tollsp0r smA
lene en stor rolle. Og va lgutfa llet ble 
en seier for toll-linjen , m ed den f 0lge 
a t pa pirtollen ig jen ble innf0rt fra 
18. november , og man n0yde seg ikke 
m ed de smA 16.7 % opphevet i ma i, 
- regjeringen fikk fullma kt til A gA 
til 100 % toll a v verdien , bl. a . for 
pa kkpa pir. Denne fullmakt ble ikke 
helt utnyttet , t ollen ble f a stlagt p A 
50 % . Loven va r gitt for 6 m Aneder . 
Men den h a dde bevirket a t a lt sa lg a v 
kra ftpa pir til Engla nd st anset . R a n
h eim ha dde dog engelske ordres til 
h enimot Ar et s utgan g . 

P A de a ndre m a rkeder , m est de 
kontinenta le, var det ogsA vansk elig
het er , bl. a . ved r estriks joner av for
skjellig a rt, f . ek s. i Fra nkrike, hvor 
den effektive toll p A kraftpapir va r 
70- 80 % av cif.-verdien . Sa lget a v 
sem entsekkepapir til Tyskland ble 
st erkt r edusert, delvis pA g runn a v 
importrestriksjoner og sA der , og del
vis fordi byggevirksomheten lA nede. 

Den la nge arbeidsstansen ga seg 
se!vf0lgelig utslag i tilsvarende ned
gang i produksjonen p A R anheim. Den 
g ikk ned til 6013 tonn pakket papir, 
sva rende til fa brikkens k apasitet . 
Men p roduksjonsprisen gikk en del 
opp, fra kr. 270,00 til kr. 292,00 p r. 
tonn. Man k a n vel si a t det var 10nns
konfliktens direkte f 0lge, 0kte rente
utg ifter svarende til kr. 23,40 pr. tonn, 
som va r hovedArsak en til 0kningen i 
produksjonsprisen . Foruten n edslag i 
a rbeidernes !0nninger ble det nedslag 
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i a ile a ndre I0nnsposter , direksjon, 
funksjonrerer og form enn. 

I sine fina nser ha dde R a nheim 
spent buen for h 0yt, og for A bruke 
Ar sberetningens ord : «Som f0lge av 
de stor e tap , som a rbeidsst ansen di
r ekte og indirekte m edf0rte, ha r sel
sk apet vrert n0dt til A henvende seg 
til s ine bankforbindelser for A erholde 
de n0dvendige midler til dekning a v 
Arets a vdrag p A obligasjons!An samt 
t il dekning av en del av utgiften e un
der a rbeidsst a nsen .» 

De fina nsielle operasjoner som ble 
satt i verk var f0lgende: Den dr ifts 
kreditt - k a lt trasseringskredit t -
som R a nheim ha dde hos Den N orsk e 
Kreditba nk, ble av ba nken sammen 
m ed H a mbros Bank 0k et . Det var et 
bel0p pA ca. 150.000,- det g ja ldt til 
avdrag pA obligasjons!Anene, og det 
ble sk a ffet i a pril mot s ikkerhet i en 
pa ntobligasjon pA kr. 130.000,- etter 
Kreditba nkens t idligere pant p A 
kr. 1.850.000,- . 

Men det va r ba re en frist m an der
ved f ikk. I september , etter a t f abrik
k ene var satt i gang igjen og m an 
kunne h a mer e overs ikt over frem
tiden , ble fina nsen e t a tt opp til dm f
t ing i d irek s jonen m ed den k onklu
s jon a t m a n a nmodet K redit banken 
om for det f0rst e A bes0rge innfridd 
kr. 150.000, - til avdrag pA obliga
s jons!An ene pr. 31. oktober . Videre A 
0ke trasseringskreditten fra de oven
nevnte kr. 150.000,- t il kr. 350.000,- . 

Aksjonen fikk det r esultat a t Kre
ditba nken innr0mmet et !An pA 
kr. 200.000,- mot sikkerhet i p ant
obligasjon pA dette bel0p med pant i 
a ile eiendommer i Strinda . Det va r 
ikke a nnet enn et pust erom man fikk 
igjen ved denne operasjon . Mere pen
ger m Atte investeres, m en det fikk bli 
k ommende Ars sak . Det b0r n evnes a t 
i et direk s jonsm0t e i ap r il fa nt m a n 
det «srerdeles 0nsk elig A oppta et nytt 
obligasjons!An p i!. minimum 2.500.000 
k roner , og disponenten ble a nmodet 
om 1!. unders0ke muligheten a v 1!. er
verve de g jenst Aende st0rre post er av 
obligasjons!Anet a v 1920.» - Men 
sak en k an ikke ses A h a blitt fo rfulgt 
videre, under s0k elsen rnA ha gitt n e
gativt r esulta t. 



Hvilket r esulta t kunne man si!J. 
vente seg a v dette i!J.r et ? . Mere be
stemt uttrykt : Hvor stort ville under
skuddet bli? Det forel0pige r egnskap 
som ble fremla gt viste et driftsunder
skudd pa ca. kr. 260.000,-. Etter noen 
just eringer a v enkeltpostene ble r egn
sk apet a vsluttet m ed et underskudd 
fik sert til kr. 287.000,-, eller omtrent 
det t ap som det direkte t ap ved a r
beidssta nsen hadde vrert beregn et til, 
kr. 300.000,-. 
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F or den norske papirindustri ble 
1932 et beveget a r. Prisfa llet fra 1931 
fortsa tte i 1932 i g ullvaluta -la ndene, 
som herved fikk en ek st ra pa kjenning 
og i ma nge tilfelle m a tte forh0ye sine 
tollsa tser , ogsa for papir. Takket 
vrere kronens r ela tivt h0ye innen
la ndsk e kj0pekra ft holdt papirek spor
t en seg godt oppe for papirprisene, 
unnta tt fo r kraftpapir, og m a n opp
n a dde samme priser i kroner som i 
1931. Men det gikk ikke en m a ned 
uten a t det kom m eddelelser om nye 
st en gsler og skra nker fo r papirek s
porten. Srerlig va r det m erkba rt pa 
det engelske m a rked, hvor 50 % -tal
len ble opprettholdt a r et s f0r st e 5 
m an eder. Sa ble det 20 % et pa r m a 
neder , og til slutt en st a bilisering pa 
25 % verditoll. Den kom til a st a et 
a rs tid. 

I ly a v denne tollbeskyttelse h a dde 
England selv bygd kraftpapirfa brik
k er pa ba sis av uh0r t billig svensk og 
finsk kraftcellulose som r a stoff i et 
omfa ng sa a t Engla nds eget behov 

for u glittet kra ftpapir ble tilfredsstilt. 
Selv R anheims egen agent for U .K., 
Mr. Mutimer a v firmaet Davies & 
Royle, var blitt m erkba rt nerv0s over 
de vansk eligh eter som tollsituasjonen 
m edf0rte f or a vsetningen av R an
h eims papir, og ha n tok opp pla ner 
om a bygge papirfa brikk i England. 
Ra nheims direk s jon f ant dog at dette 
«som forholdene Ia a n m eget va nske
lig kunne kombiner es m ed R anheims 
interesser.» - «Our mutua l friend 
J ack (Mutimer ) is persist ent on his 
building plans.» Pla nen ble ikke abso
lutt avvist fra R a nheims s ide for be
sta ndig , den skulle opptas ig jen til 
overveielse n i!J.r resulta t en e a v under
h a ndlingene m ed Engla nd om kraft
papirimpor t en va r avsluttet . D et b0r 
kanskje krediteres Mr. Mutimers 
konto a t ha n - sa vidt det k an ses -
a lltid opptradte apent overfor R an
h eim. 

Markedsfo rholdene for kraftpapir 
ble imidlertid uutholdelige, - vi k a n 
godt bruke det uttrykk. Og vi k an vel 
ogsa bet egne det som at det va r en 
r edning som kom i f orm a v a t det 
a rbeid som papirindustriens m enn i 
Skandina via h a dde vrer t st erkt opp
t a tt m ed - samarbeid m ellom Nor
dens kraftpapirfa br ikker , ble bragt 
til en lykkelig a vslutning ved da n
n elsen av foreningen , k a rtellet Scan
k?·aft i midten a v november 1932. I 
dette a rbeid h adde direkt0r Kirer 
vrert a v de m est aktive og effektive. 

(Forts.) 

Fra og m ed dette num m er tiltrer A udun M 0ller som fast 
m edlem av redaksjonskomiteen. M 0ller har som dere vet vcert 
en av de sikreste bidragsytere til Ranheims-Nytt. 

Vi ensker ham velkommen! 
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Protoko/1 Ira mete i bedriltsutvalget 

Bedriftsutvalget ved A/S Ranheim 
Papirfabrik holdt m et e 14. oktober 
1971 i konfera nserommet i m ek a nisk 
verksted fra kl. 18.00. 

Til st ede: F redrik Kirer , E r ling 
Dyblie, Kjell Hilma rsen, 0ist ein 
Sa ksvik, Gunna r Borha ug , P eder 
Myhre, E gil Gipling , Aud Eidem , 
Arnfinn Knudsen , Aksel Berge, Jo
st ein Hon gslo, Svein Mosand. 

Forfa ll : Alf Efschen , Au dun Meller. 

Da g sorden : 
1) Orientet·ende m eddelelser f r a be-

driftsledelsen. 
2) Sa marbeidsforhold. 
3 ) Automat erjdrikkefontener. 
4) Fravrer sproblem et. 
5) Eventuelt. 

For m ann i bedriftsutvalget , Kjell 
Hilma rsen , apnet m et et m ed a ensk e 
overingeni0r G. Borha ug og over
ingeni0r 0 . Sak svik velkomm en som 
n ye m edlemmer. 

1) Orien terende meddelelse f ra 
bedrif tsledelsen. 

Direkt0r Kirer ga f 0r st en fyldig 
oversikt over mark edssituasjonen ge
nerelt. Konjunktursvingninger i nega
tiv r etning h ar dessver re ogsa inn
virkning pa vare markeder . Daglig 
h 0rer vi om k onkurser og bedrifter 
som nedlegges p .g.a. de st a dig 0k ende 
produksjonsomkostninger som de en
k elte bedrifter blir pa lagt. Selv om 
konjunktur svingningene far virkning 
noe senere h er i Norge, er det h elt 
kla rt a t vi na er inne i et m eget h ardt 
klima. Kirer pekte pa a t dette er ting 
vi h er pa R a nheim ikke k a n ra m ed, 
og a t vi f ar hape a t p rognosen som 
sier at det g je res regning med en lys
ning i slutten av 1972 vii s la til. 

Imidlertid var Kirer m er opp tatt av 
hva hver enkelt her pa R a nheim 
kunne g j0re for a s ikre sin arbeids
pla ss. F or celluloseproduks jonens ved
kommende Jigger n a alt t eknisk til 
r ette for a klare topp-produksjon , 
dvs. 72 k ok pr. uke. Dette r esulta t er 
enna ikke na dd til t ross for a t det vil 
bli g itt ek st ra produks jonspremie fo r 
de tre s ist e k ok ene. 
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Differansen m ellom cellulose og pa
pirets sa lgspr is g ir svrer t lite til dek
ning av produksjonsomkostningene, 
og de m ange stopptider , svinn og 
k vali tetsvariasjoner m ed etterf0lgen
de r ekla m asjoner gir grunn til be
k ymring . Stopptiden pa PM6 ble spe
s ielt nevnt, idet m askinen hittil i a r 
ha r ha tt en stopptid pa ca. 15 % mot 

4- 6 % pa samme tid i 1970. 
B0lgepappfabrikken er f remdeles 

under oppbygging, idet m a n sta dig 
h a r behov for m er plass. 

Kirer k om sa inn pa de sa m a rbeids
g rupper som na er da nnet i forbin
delse m ed sam mensla ingen av N or
denf jelsk e T reforedling A/S og AJS 
R anheim P apirfa brik, og det legges 
ikke skjul pa a t det her stilles store 
forventninger t il disse. 

Ma n er n a i ferd m ed a utrede for
delene ved det n ye fellesska p, og det 
er da nnet en hovedkomite som skal 
vurdere den fremtidige industripoli
tikk fo r R anheims vedkommende. I 
den forbindelse vil det bli lagt stor 
vek t pa omfa ttende m a rkedsunder
s0k elser. Utredningen sk a l blant a n
net tjene som grunnlag for projek
teringen a v den nye cellulosefa brikk. 

Til slutt ga Kirer en oversikt over 
m a rkedssituasjonen for kraftpapir, 
og kunne m eddele a t det i lengere tid 
ha r v rert treg a vsetning . Dempet for
bruk, igangsetting av ny produk
sjonsk apasitet er m edvirkende a rsa
k er , og den urolige valutasituasjollen 
ha r ikke g jort m a rkedssitua sjonen 
bedre. I m ot setning til a ndre skandi
navisk e bedr ifter h a r vi imidlertid 
unngat t stopp p .g.a. ordrem a ngel, og 
en vesentlig a r sak til dette ligger nok 
i va re st0rre muligh eter til etterbe
ha ndling og a t vi dermed ha r flere 
a vsetningsmulighet er for va r produk
sjon . 

I s in r edegj0re!se kunne overing. 
Borha ug meddele a t det n a kunne r e
g istrer es en lysning m . h . t . bedre 
oppl0sningsmuligheter og beh a ndling 
a v m akulatur , et p roblem som m an 
h a r strevet len ge m ed a finne en l0s
ning pa . 



Niir det gjelder pa pirmaskinene ha r 
man for tiden stort fibertap og ut
skudd pii PMl, og m an er h eller ikke 
forn0yd med glansen pii papiret. 
Dette skaper problemer for etterbe
h andlingen. 

I PM4 har vi derimot en bra mas
kin, og niir man fAr t ettet lekkasjen 
p il, ya nkeesylinderen, vil vi ig jen 
kunne utnytte h ele maskinbredden. 

For PM5's vedkommende under
s0kes n il, mulighet ene for A kunne re
duser e t apstider ved skifte av masse
kvalitet. 

I tillegg til PM6's h0ye stopptid, 
har m an en rekke a ndre problemer 
som gj0r a t m an ennil, ikke kan kj0re 
fullt, dvs. en d0gnproduksjon pii ca. 
120 tonn. BAde drifts- og utviklings
avdelingen ha r gitt a rbeidet m ed PM6 
h0yeste prioritet. 

I E-avdelingen er man kommet i 
gang med en samarbeidskomite pii 
sortersa len som skal utrede forbed
ringer av avdelingens l0nnsomhet . 
Man tar nii sikte p ii i\. ta hvert pro
duksjonssted etter hvert , for om mu
lig i\. finne forbedringer i forhold til 
de eksisterende. 

Dette at hjemmevaktsordningen 
ikke er i kraft er et problem som m a n 
snarest mulig b0r finne en l0sning pii. 

Et stort lyspunkt i forbindelse med 
den nedb0rsrike h0sten er at Jons
vatnet n il, er fullt , og vi kan dermed 
kj0re kraftstasjonen , hvilket betyr en 
besparelse pi\. ca. 70 kroner pr. time. 

Borhaug mente ogsii at det eksiste
rende opplreringssystem mil.tte for
bedres, og i et etterf0lgende innlegg 
la Arnfinn Knudsen stor vekt p ii 
dette forhold . 

Overingeni0r Saksvik redegjorde 
for utviklingssaker. H an kunne med
dele a t man i sommer og h0st har 
kj0rt m ed lukkede solder i huggeriet, 
og f0lgelig er spill av sa gflis elimi
nert. 

Polysulfid-prosessen kan p i\.begyn
nes neste uke med resulta t-0ket cel
luloseproduksjon. Det er videre in
stallert et nytt kvistmassefilter m ed 
st0rre kapasitet, som vil gi et redu
sert fibertap. 

For PM5 er man i gang m ed i\. for
bedre da mp- og kondensat-systemet 
som vil reduser e dampforbruk og gi 
0ket produksjon. P i\. PM6 skal det 
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foret as forandringer i damp- og kon
densa t systemet som vil 0k e t0rke
k apasiteten og reduser e kondensat
t apet. 

Gummieringsavdelingen er tilgode
sett m ed et nytt limoppl0sningsan
legg, og man venter i\. t a anlegget i 
bruk en gan g i desemberfjanuar. 

P erson a lsjef Hilmarsen la i sitt inn
legg stor vekt pii betydningen av i\. 
beholde arbeidskraften , og a t den tid
ligere omtalte dil.rlige opplrering i 
f0rste rekke skyldtes den store g jen
nomtrekk. Vi\.re avdelinger har vrert 
underbemannet i sammenligning m ed 
det budsjettert e, men kan i perioden 
julifseptember r egistrere et n ettotil
skudd p i\. 32 personer. 

2) SamaTbeidsforhold. 

I sak nr. 2 pii dagsorden en - sam
a rbeidsforhold - redegjorde Hilmar
sen for det nyopprettede l0nns- og 
samarbeidsutvalg. (Retningslinjer og 
m anda t er vedlagt protokollen. 

Hilmarsen understreket at vi med 
dette har innrettet oss pii et fullt 
Apent og r eelt samarbeid mellom be
drift og a nsatte som vil stille de s t0r
ste krav til oss a lle om vi ska l makte 
A l0se effektivt de m ange sp0rsmiil vi 
stil.r overfor. Utva lget vil starte sitt 
arbeid m ed en grundig innf0rings
periode m ed n0dvendige kurs, slik at 
utva lgets medlemmer stAr best mulig 
rustet f0r selve utva lgsarbeidet star
t er . 

Det er A h iipe a t l0nns- og sam
arbeidsutvalget fAr ro og a ll mulig 
st0tte, slik a t det vil vrere i stand til 
A anbefale de best e l0sninger og peke 
ut hvilke veier vi b0r f0lge i frem
tiden. 

Bi\.de Gipling og Knudsen ga ut
trykk for a t m a n ventet betydelige 
resultater av dette arbeid. 

Hilmarsen tok ig jen sp0rsmi\.Iet om 
a vdelingsut va lgene. Det mAtte spres 
forstiielse for n0dvendigheten av A 
g jenopprette disse utvalg, n il. mer enn 
noensinne f0r. P eder Myhre kunne 
nevne a t dette sp0rsmiil fra tid til 
annen ble t a tt opp, men m Atte bekla
geligvis m eddele a t det enni\. ikke var 
noe lyspunkt i sikte. F agforeningen 
arbeider positivt videre for i\. fit gjen
opprettet avdelingsutva lgene, og a n
modet bedriften om i\. komme sam-



men for a se om de siste retningslin
jer for avdelingsutvalg kan gj0res 
enda bedre. Hilmarsen stilte seg posi
tivt t il dette. 

3) AtttomateTfdrikkefonteneT. 

Det innkomne resultat av de tid
ligere utsendte intervjuskjemaer var 
egentlig for spinkle til a bed0mme om 
Ranheim for fremtiden skulle basere 
seg pa automatdrift eller avkj0lte 
drikkefontener. Knudsen ga uttrykk 
for a t dette sp0rsmal i grunnen har 
opptatt for mye tid i bedriftsutva lget, 
og mente at man snarest matte kom
me til en a vklaring. 

Flere av bedriftsutvalgets repre
sentanter ga uttrykk for a t man 
matte komme bort fra flaskeautoma
t ene, da flaskesk ar og tomflasker 
overalt i bedriften var blitt !itt av et 
problem. Det kunne ogsa rapporteres 
a t ikke ansatte ved bedriften uten 
vanskelighet tar seg inn i bedriften 
i helgene og benytter automatene. 
Man skat ikke se bort fra at dette 
kan vrere en av arsakene til det store 
svinn pa tomflasker som er registrert. 

Gipling mente at selv om det for 
ma nge var godt nok med vann, var 
det mange nye, yngre personer som 
foretrakk brus fremfor vann. P eder 
Myhre kunne rapportere at det var 
blitt holdt et m0te hvor emnet var 
tatt opp, og det ble da ytret sterke 
0nsker om en utbygging av beger
a utomater. 

Forutsatt at man finner en oppl0-
selig begertype, var det i bedriftsut
valget enstemmighet om a satse pa 
utbygging av begerautomater i be
driften i henhold til personalsjefens 
utredning av 24. mars d. a. Hilmarsen 
kunne tenke seg at fagforeningen 
med fordel k an ta pa seg pass av 
a utomatene og at overskuddet tilfal
ler foreningen. Det var ingen innven
dinger til dette, og bedrift og fagfor
ening vil dmfte en nrermere avtale. 

4) FravmTsproblemet. 

P ersona lsjef Hilmarsen fremla en 
oversikt over fravrer i 1970 og 1. og 
2. kvartal 1971, com viser en bekla 
gelig stigende t endens. Det totale fra
vrer (menn og kvinner) var steget fra 
7,2 % i 1970 til 8,7 % i f0rste halvar 
1971. Spesielt markert var den 0kte 
fravrersprosenten blant kvinnene -
fra 12,4 % i 1970 til ca. 18 % i f0rste 
ha lva r 1971. 

Flere representanter savnet en mer 
detaljert, dvs. mer spesifisert over
sikt over fravreret, for eventuelt a 
kunne papeke arsaksforhold og gi 
ideer for forebyggende tiltak. 

Hilmarsen pekte pa at dette ikke 
var noe enestaende forhold her pa 
Ranheim. Ogsa andre st0rre bedrifter 
viser en lignende utvikling, og det 
fremlagte materiale var bare ment 
som en grov oversikt. 

Det vil nrermere bli vurdert hvilke 
tiltak som kan treffes for a motvirke 
denne farlige tendens, og bedriftsut
va lget vil fa seg forelagt saken pa 
senere m0ter. Det er et 0nske a kunne 
bedre fravrersregistreringen, med for
deling blant annet pa a ldersgrupper 
og ukedager , m en dette kan va nskelig 
g jennomf0res f0r vi far EDB-hjelp. 

5) E ventttelt. 

Under eventuelt ble bedriftsutval
get g jort kjent med et takkebrev fra 
direkt0r Overwien som satte stor pris 
pi\. bedriftsutvalgets avskjedsgave. 

Som svar pa sp0rsmal om ny be
driftslege var ansatt, kunne Hilmar
sen opplyse a t det enna ikke forela 
noen avklaring . Det er imidlertid hap 
om en l0sning, slik at ny lege kan 
vrere i virksomhet fra 1. november. 

M0tet ble hevet kl. 21.00. 

For Bedriftsutvalget 

Svein Mosand 

PROTOKOLL 
R a nheim Arbeidsmannsforening og 

Ranheim P apirfabrik har i m0ter 6. 
og 22. september 1971 mellom fag-
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foreningenss styre og bedriftsledelsen 
blitt enige om f0lgende samarbeids-
avtale: (Forts. neste side) 



Opprettelse av et l1mns- og samar
beidsutvalg ved R anheim P apirfabrik. 

Det n edsettes et utvalg best aende 
av 11.tte medlemmer - fire oppnevnt 
av fagforeningen og fire fra bedrifts
ledelsen - for 11. utrede sp0rsm1l.l om 
harmonisering av l0nnsforholdene ved 
bedriften og eventuelle forandringer 
a v l0nns- og produktivitetssyst em er , 
sa mt vurdere sp0rsmiU vedmrende 
bedring a v samarbeidsforhold. 

I tillegg til fora nnevnte fungerer 
persona lsekretreren som utva lgets 
sekretrer. 

Utvalget kan oppnevne separate 
hurtigarbeidende arbeidsgrupper hvor 
bade utvalgets m edlemmer og om 
n0dvendig a ndre personer k a n trek
kes inn. 

Utvalget kan palegge andre perso
ner a fremskaffe st a tistikk og a nnet 
materia le som er n0dvendig for ut
valgets a rbeid. 

Utva lget legger selv opp sin ar
beidsplan og best emmer na r en inn
stilling skal foreligge. Utvalget b0r 
fremlegge enstemmig innstilling. 

M a ndat : 
I. H armonisering av llmnsforholdene 

og eventuelt fo randringer av llmns
og produktivitetssystemer. 

a) Vurdere mulighetene og foresla 
r etningslinjer for innf0ring av 
et rettferdig og harmonisk 
timel0nnssystem for h ele be
driften. Vurdere akkorder og 
bonussystem er for tilpasning 
til systemet. Fremlegge sitt 
syn pa harmonisering av l0n
ningene innen og m ellom be
driftens a vdelinger . 

b ) P a fritt grunnlag vurdere om 
det med fordel k an innfliir es 
n ye l0nns- og produktivitets
system er g jeldende for h ele 
bedriften. 

Utva lget ska l ikke under punkt a) 
og b) behandle l0nnens st0rrelse, 
men ]{un l0nnsformen og det inn
byrdes forhold mellom stillingene. 
Det forutsettes a t utvalget tilstre
ber 11. komme frem til systemer 
som oppfyller f0lgende krav: 
- Vrere r ettferdig avveiet i for

hold til de ansattes arbeids
oppga ver og kvalifikasjoner. 
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- Vrer e anvendbar pa samtlige 
forekommende a rbeider i av
delingene. 
L ett e rekrutteringen av nytt 
personell og ava nsementsmu
lighetene for gammelt perso
nell. 

- Vrere lett a forsta . 
- 0ke interessen for videre ut-

da nnelse. 
Stimulere til optimal produk
sjon og utnyttelse av materi
a ler og utstyr. 

- Lett e opplreringen av de nya n
satte. 

- Vrere enkelt a administrere og 
vedlikeholde. 

- Gi et godt milj0 for forslags
virksomhet og effektivisering. 
Gi, muligh et for effektiv ken
troll av l0nns- og effektivitets
utviklingen ved bedriften . 

II. B edring av samarbeidsforhold. 
P a fritt grunnlag vurdere 0nske
lighet en av et a blering a v r ad eller 
utva lg, slik a t de a nsa tte og be
drifts- ja vdelingsledelse i det dag
lige bedre k a n samspille i sp0rs
m a l som: 

arbeidsforhold og trivsel pa 
arbeidsplassen . 
effektivisering av arbeidsopp
legg og ledelse. 
effektiv opplrering. 
videreutvikling av de a nsatte. 
a nsettelser og avansem ent. 
omplasseringer. 
boligforhold og boligpolitikk 
m . m . 

Det forutsettes at utva lget treffer 
sine a nbefalinger med det m a l for 
0yet a t effektivt samarbeid pa 
a ile hold k a n f0re til : 
a) De ansatte k a n ha f0lelsen av 

a a rbeide i et sunt og harmo
nisk bedriftssamfunn. 

b ) H 0y effektivitet hos de som 
arbeider i bedriften . 

Det er en forutsetning for den inn
gatte avtale at den godkjennes av 
hovedorganisas jonene. 

R a nheim 22 . september 1971 
pr. pr. A /S R a nheim P apirfabrikk 

Fredrik Kirer 
for R a nheim Arbeidsmannsforening 

P eder Myhre 



APENT SAMARBEID 

En orientering om lanns- og samarbeidsutvalget 
Va r bedrift pa Ranheim er pa aile 

mater inne i en omstillingsperiode 
hvor det g jelder a f inne ut hvilken 
kurs vi skat styre etter i tiden frem
over for a sikre en l0nnsom produk
sjon og trygge arbeidsplasser m ed de 
best mulige betingelser for oss a ile. 
Med den raske utvikling som skjer i 
dag samtidig m ed a t vi befinner oss 
i en m eget svak konjunktursituasjon, 
rna vi aile vrere klar over at det kre
ves stor tilpasningsevne og evne til 
nytenkning av hver enkelt av oss om 
vi skat kunne vrere med i konkurran
sen. Va r evne til samarbeid innen be
driften star saledes srerdeles sentralt 
i dette a rbeidet. 

Nettopp derfor er det a ll grunn til 
a hilse m ed glede og stille store for
ventninger ti l den samarbeidsavtale 
som er inngatt og som apner veien 
for et helt apent og tillitsfullt sam
a rbeid. P a a nnet sted i bedriftsbladet 
er selve avtalen for det opprettede 
l0nns- og samarbeidsutvalget gjen
gitt, og vi vil he r fors0ke a g i noen 
kommentarer til hva dette egentlig 
innebrerer og hva det fordrer av oss 
a ile i tiden fremover. 

Selv om vi stort sett har det godt 
pa Ranheim, har vel de f lest e a v oss 
likevel m eninger og 0nsker om bed
r inger av en rekke forhold pa de 
fleste fetter. Det vrere seg sp0rsmal 
som vare l0nninger, l0nnsha rmonien 
innen og m ellom vare avdelinger, vare 
l0nnssystemer og produktivitetssyste
mer, trivselssp0rsmal, kondisjonelle 
forhold pa arbeidsplassen, m edvirk
ning og daglig samarbeid, jevnere be
skjeftigelse, bedre introduksjon og 
opplrering av nyansatte, avanserte 
opplreringstilbud, boligforhold osv. 
Det blir stadig klarere at det er et 
felles kjennetegn ved a ile slike 0n
sker. Bade bedriftsledelse og ansa tte 
har et felles 0nske og en f elles opp
gave a g j0re de forhold bedre som 
man er misforn0yd med. Dermed rna 
vi a ile rette blikket fremover for i 
fe llesskap ved et a pent samarbeid for
s0ke a l0se de enkelte sp0rsmal pa 
den mest effektive og tjenlige mate 
for oss a ile. F0rst og fremst g jelder 
det a effektivisere oss pa a ile fetter 

for a s ikre var navrerende eksistens 
og vare navrerende betingelser. Sam
tidig gjelder det a finne de sikreste 
veier a ga i tiden fremover, slik at 
var virksomhet har sin berettigelse 
med l0nnsom drift og maksimalt mu
lig de beste betingelser for oss som 
har vart arbeid her. 

Ut fra dette syn med et felles mal 
a g j0re oss bedre pa aile felter og 
dermed bedre den enkeltes betingel
ser , er l0nns- og samarbeidsutvalget 
opprettet for a a ngripe a ile forhold i 
et apent samarbeid mellom bedrifts
ledelse og ansatte. Men det er grunn 
til a understreke a t l0nns- og samar
beidsutva lget ikke a lene k a n l0se a ile 
de forhold vi 0nsker a bedre. Skal vi 
komme videre og na vare mal fordrer 
det a t hver eneste en av oss sta r sam
let bak l0nns- og samarbeidsutvalget 
med den samme innstilling og and til 
medvirkning i positive l0sninger av de 
m a nge og store oppgaver vi star over
for. Det vil vrere et absolutt behov for 
l0nns- og samarbeidsutvalget a fa di
rekte hjelp fra de a nsa tte og avde
lingsledelse i de enkelte avdelinger 
etterhvert som forslag og ideer skal 
utformes. Trolig vil det best kunne 
gj0res ved nedsetting av underkomi
teer og arbeidsgrupper i de enkelte 
avdelinger til utredning av sp0rsmal 
som a ngar den enkelte avdeling etter 
hvert som behovet melder seg. 

L 0nns- og samarbeidsutvalget vil 
pa sin s ide fors0ke a holde a ile sa 
godt orientert som mulig om utval
gets a rbeid i tiden fremover. Vi rna 
a ile vrere kla r over at de oppgaver vi 
star overfor ikke er l0st over natten, 
men a t det tar tid a finne de beste 
l0sninger i a ile sp0rsmal. Et apent 
samarbeid krever tillit ikke bare mel-
1om bedriftens og de a nsattes repre
senta nter, m en ogsa tillit til at be
driftens og de ansa ttes r epresentan
ter vil g j0re det som er maksimalt 
mulig og best for a ile innen den til 
enhver tid gjeldende forsvarlige 0ko
nomiske ramme. Klarer vi a etablere 
denne tilliten til hverandre, har vi 
a ll grunn til a se fremtiden optimist
isk i m0te for l0nns- og samarbeids-
utvalget. K. H. 



~kal det vcere en forfriJkning l 

Full dekning av kalddrikkautomater over hele bedriften 

«Den venter ikke for lenge som 
venter pa noe godt», er det visst et 
ordtak som s ier . Og sannelig ha r det 
tatt tid f0r en a vgj0r else kom i 
sp0rsm a let om a utomat er og k a lde 
drikker, som bedriftsutva lget ha r 
ha tt til beha ndling i en rekke a v sine 
m 0t er . 

Menna er beslutningen t a tt, og m ed 
den demokratiske om enn la ngsom
m e beha ndling sak en har fatt vi! vi 
tro a t r esulta t et vi! bli til det best e 
for a lle ansa tte. 

Det forberedes i disse dager insta l
lasjon a v 10 splitter nye begera uto
ma t er a v den m est driftssikre og au
toma tiserte type som er pa m a rkedet 
i dag. Disse 10 a utoma ten e blir plas
sert pa de best mulig tilg jengelige 
st eder , og slik a t vi far en skikkelig 
spredning og dekning av a utoma ter 
over h ele bedriften . Etter en pr0ve
drift vi! det bli vurdert om det er 
behov for ansk affelse a v ytterliger e 
a utomater. 

Sa mtidig vi! va r e na v£Brende f la ske
a utomat er bli demontert og fj ernet 
fra bedriften. Noen vi! kanskje savne 
flaskeautom a t ene, m en de a ller flest e 
vi! vel trolig hilse m ed glede at tiden e 
m ed flask eproblem ene na definit ivt 
tar slutt. De varmdrikka utoma ter 
som a llerede er insta llert i bedr iften 
vi! vi fo r tsatt beholde, og vi vi! i 
tiden fremover vurdere hvorvidt det 
Vil Vffir e 0nSk e!ig a a nsk affe fler e 
a utomat er ogsa for va rme dr ikker . 

S£Brlig i sommerha lva r et 0nsk er 
m a nge ren t k a ldt va nn. Bedr iften vi! 
fors0k e a dekke de viktigst e 0nsker 

ogsa pa dette felt f0r neste sommer 
for a lvor er over oss ig jen . Likeledes 
ha r vi a ller ede i noen tid h att et indu
strikje lesk ap til pmve i bedriften , og 
vi vi! fremover forseke a dekke det 
viktigste behovet. 

N a r det g jelder driften av a utoma 
tene legges det i disse dager siste 
ha nd pa en a vta le m ellom bedriften 
og fagforeningen, hvor fa gforeningen 
vi! bli overla tt det fulle a nsva r fo r 
d r ift av a utom a tene og den fulle dis
ponering av de midler m a n pa denne 
mate k an fa inn. Ut en a t det pa noen 
m ate er h ensikten a fla de a nsa tte vi! 
fagforeningen m ed et rimelig innka st 
pa en krone i a utoma ten e, kunne fa 
et overskudd pa a utoma tdriften selv 
etter a t eventuelle omkostninger til 
pa ss og st ell er bet a lt. 

At de fleste a v vare a nsa tte vi! 
v£er e f littige brukere a v a utomat en e 
n £e r er vi ingen tvil om. Det sk a l vel 
a tskillig styrke til a motsta de frist 
ende tilbud a utoma tene vi! g i i form 
a v valg pa h ele tre kullsyreholdige 
drikker og to kullsyrefrie drikker . 

Derimot er det grunn til a opp
fordre a lle vare a nsatte til a hjelpe 
fa gforeningen m ed a verne om a uto
m a t ene, slik a t de ikke blir utsatt f or 
h£Brverk og da rlig beha ndling, slik vi 
kjenner fra tidligere t ider. E gentlig 
n£Brer vi ikke sa stor bekymring for 
a t ikke ogsa dett e forhold ska l ga bra , 
idet vi har full tillit til a t den enkelte 
a nsa tte vi! t a forsva rlig ha nd om a u
toma t ene som nok et betydningsfullt 
ledd i a rbeidet for a yte bedre service 
og trivsel pa a rbeidspla ssen . 

- Det var et ekstra godt menneske, sa kannibalen . 
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RANHEIM MUSIKKFORENING 65 AR 

Vare to musikkorps jubilerer begge 
to i ar. 

I va r, nrermere bestemt 13. m a rs, 
kunne Skolekorpset feire 25 a rs jubi
leum, (omtalt i R-N nr. 1971) og n a 
i h0st va r det R a nheim Musikkforen
ings tur til a feire 65 a rs jubileum. 

Det viser seg alltid at der hvor det 
kommer en industriell bedrift av en 
viss st0rrelsesorden, gar det ikke lang 
tid f0r a ll slags foreningsliv begynner 
a blomstre. 

Var bedrift startet jo i 1884, og a l
ler ede i 1892 ble det startet en horn
sekstett som sto tilsluttet Ranheim 
Arbeidersamfund. 

Den 8. august 1906 ble dette lille 
korpset utvidet til 10- 12 mann og 
ble en selvstendig forening m ed nav
net R anheim Musikkforening. 

I 1922 kom en st0rre utvidelse hvor 
treinstrumenter, klarinetter og fl0yte, 
kom med, og korpset ble da pa vel 20 
mann. 
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Etter krigen h a r korpset vokst 
jevnt og sikkert og t eller pr. i dag ca. 
40 aktive musikere - og n a er ogsa 
jentene kommet m ed. Ca. h a lvpa rten 
er na r ekruttert f ra Skolekorpset. 

Korpset h a r na en m eget bra sam
m ensetning med fullta llig kla rinett
gruppe - saksofoner, tromboner og 
pa uker , og har en myk, pen ja nitsja r
tone. 

Ranheim Musikkforening h a r be
tydd m eget for musikklivet pa Ran
heim, og etter a ha h0rt jubileums
konserten i Folkets Hus 21. novem
ber er det sannelig en sprek 65-a ring . 

Konserten hadde et godt sammen
satt program m ed bade seri0s og 
modern e musikk som ligger godt an 
for ungdommen. Korpset spiller m eget 
godt, og dirigenten, Arve Brrein, var 
svrert formJyd. Brrein h a r na vrert 
dirigent for korpset i 14 ar og h a r 
nedlagt et m eget godt og fruktbrin
gende arbeid for a fa korpset dit det 
er i dag. 



Som vanlig assisterte Ranheim 
Mannskor m ed sin dirigent Arne 
L a rsen. Det er synd a t ikke fler e ung
dommer viser interesse for dette kor. 
Det synger virkelig godt, men det 
skulle g jerne vrert dobbelt sA stort. 

Det vanket blomster til begge diri
gentene og det var stor appla us. 

Jeg vii pA det va rmeste h enstille 
til stedets befolkning om A st0tte opp 
om sang- og musikklivet p A Ranheim 

ved A m 0te mannjevnt frem pA kon
serter og tilstelninger. 

Korpsets 3 eldste aktive som har 
lengst medlemskap er: Brynjulf 
Moksnes 49 Ar , Ole Kirkvold 46 Ar og 
Steinar Barstad 44 Ar. Blandingen av 
eldre og rutinerte musikere og unge 
med optimisme og pAgangsmot har 
en fin balanse. 

T. B. 

OPPLA::RING 
DRIFTS OPE RAT0 R K UR S 

Den 19. januar i Ar startet vi det 
f0rste driftsoperat0rkurs i sitt slag 
p A landsbasis for ansa tte ved papir
m a skinene, kurset inneholder 18 brev, 
og undervisningen gAr over 36 uker 
etterfulgt av en kort repetisjon f0r 
eksamen avlegges. Innen utgangen av 
januar 1972 vii de f0rste driftsoper a 
t0rer bli uteksa minert ved vAr bedrift. 

Etter de nye regler som i prinsip
pet ble vedtatt p A Trefor edlingsindu
striens Yrkesopplrerings la ndskonfe
r a nse i juni, er det ikke lite som kre
ves for A bli driftsoper at0r. R ent 
praktisk sk a l h a n behersk e 3 jobber 
hvora v 2 rn A vrere n0kkelstillinger. 

I tillegg skal ha n h a g jennomgAtt 
h a lvArig grunnkurs i fysikk (eller h a 
tilsvarende bak grunn ) og dessut en 
1-Arig driftsopera t0rkurs jpapir. 

T il sammen regner en m ed 3 Ar, der 
t eoretisk og praktisk opplrering fore
gAr para llelt, f0r man er ferdig ut
dannet driftsopera t0r . I denne 3-Ars
perioden ha r fa ktisk operat0ren vrert 
gjennom en utdannelse pA 4% Ar . 
Dette b0r virkelig kunne kalles en 
fagarbeidsutdannelse. 

Under teorikurset ved vAr bedrift 
har m a nge a v vAre best e krefter vrert 
engasjert som forelesere, og vi h a r 
ogsA benyttet undervisere utenfra pA 
spesialiteter som f . eks. filt. 

Ved m An edskiftet ja nuarjfebruar 
tar vi sikte p A a t et grunnkurs i fy
sikk blir satt i gang, s lik a t vi til 
neste h0st k a n starte et nytt drifts-
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operat0rkurs. Det er A hApe at sA 
mange som mulig benytter seg av 
sjansen t il A fA en sA solid utdannelse 
innen treforedling. De som gA slike 
kurser, fAr full l0nn nAr de deltar i 
arbeidstiden og en godtgj0relse til
svarende h elligdagsgodtgj0relsen for 
kurstimer utenfor arbeidstiden. 

N Ar dette gAr i trykken, er det like 
f 0r vAre driftsoperat0rer in spe kas
t er seg over eksa m en, og vi 0nsker 
dem tvi, tvi. 

INTER NT T R U CKF0R E RKURS 

F ra november m Aned har det fore
gMt ukentlig internt t ruckf0rerkurs 
ved bedriften . Forel0pig innkalles 
vante truckf0rere til 2-dagers kurs 
der vi har en t eori- og en praksis
kveld. 

Kurset avsluttes m ed en liten teori
pmve og en eksamen i praktisk kj0re
teknikk. Truckf0rerne rna bade holde 
tungen bent i munnen og ha 0ynene 
med seg under de praktiske 0velsene. 

Det er m inimalt pruttingsmonn pa 
bredden i sik-sak-korridorene og 
hinderl0ypa for 0vrig, og en liten 
skjevhet i utgangen f0rer umiddelbart 
til knall og fa ll. Ellers kan nevnes at 
en rnA kj0re l0ypa bAde forlengs og 
baklengs, hente og p lassere last pA 
avm erkede steder osv. 

Det er vel neppe tvil om at truck
f0rerne setter pris pa tiltaket. Det 
som srerlig slAr en , er det store be
hovet de fleste har for A snakk e om 
og diskutere a lle de problemer og er-



faringer som knytter seg til der es 
daglige arbeid, og kurset er derfor 
lrererikt ba de for instrukt0rer og ele
ver. H ensikten med kurset er a fa 
best mulig opplrer ing av nya nsatte 
samt retrening a v va re fa ste truck
f0rere. 

N a r kursopplegget er blitt g jen
nompr0vet og godkjent, vii ba re de 
som har fatt utstedt internt truck
f0rersertifikat , fa lov a f0re truck. 

Opplreringsprogrammet for nybe
gynnere er a tskillig m er omfa ttende. 
og i dette innga r bl. a. kj0ring under 
oppsyn i lengre tid. 

ETTERUTDANNELSE 

K ON ST RU KT0RE R 

N oen av vare konstrukt0rer g a r 
for tiden pa etterutda nningskurs ved 
Trondheim tekniske skole. Mekaniske 
Verksteders Landsforening er a rra n
g0r av kurset , som strekker seg over 
25 uker a 6 timer . Det vii f0re fo r 
langt a omtale a ile de spes ia litet er 
opplegget behandler , men g rovt sett 
omfatter de 1200 sidene med kom
pendier lwnstruksjonsteknikk, m at e
r ialtelmikk, 0konomi, kva litet og kon
struksjonsa nvisninger. Elevene t ar 
deleksa m ener etter hvert som de ha r 
g jennomgatt et hovedomra de. 

EKSPORT MARKEDSF0R I NG 

Ved Friundervisningen i Trond
heim arrangeres i h0st et semina r i 
eksportmarkedsf0ring hvor v:h sa lgs
og ekspedisjonsa vdeling er represen
tert.. Seminaret strekker seg over 60 
undervisningstimer ford elt pa 15 kvel
der, og det tar s ikte pa a beha ndle 
teoretiske og praktiske sider i forbin
delse med norsk eksport og norsk 
markedsf0ring. 

Semina ret har i f0rst e omgang gitt 
deltakerne a nledning til dr0fting av 
emnene strategi, praktisk eksport
planlegging, finansieringsmulighet er , 
g jennomf0ring a v eksportopplegg pa 
forskjellige mar k eder, etableringsmu
ligheter i de forskjelli ge land osv. og 
vil senere orientere bl. a . om ha ndels
politikk, europeiske og oversj0iske 
markedsda nnelser - EFT A , EEC, 
COMENCON, LAFTA o.a. - og va r e 
aktuelle og mulige eksportmarkeder. 

Undervisningen foregar ved fore
lesninger og selvstudium av en masse 
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litter a tur. Deltakerne blir dessuten 
selv aktivisert ved a m a tte bidra med 
egne markedsf0ringsoppiegg pa for
skjellige mark eder. 

Semina rleder og foreleser er sivil-
0konom Kare H. R 0ed, og semina r et 
vil va re fra m til 20 . desember i a r. 

A R BE I DSLED E RKURS 

N AF's arbeids lederkurs har 5 del
t a k ere fra va r bedr ift. Den sam lede 
under visningstid er 280 timer fordelt 
over 8 ma neder. I tillegg kommer en 
r ekke ekskursjoner til fo rskjellige be
drifter . 

Foruten a drive r ene fore lesninger 
satser m a n pa a aktivisere deltak erne 
g jennom gruppearbeid, cases , rolle
spill , film og plenumsdeba tter. 

F0RSTEH J EL P 

I oktober- november underviste 
la borant Olsson 8 a nsatte i f0rste
hjelp, og han ber om at interesserte 
m elder fra t il ha m hvis de vii delta 
i et nytt kurs etter nytta r. 

B RANNVERN 

Hva brann0ve!sene angar , foregar 
de kont inuerlig under tra nsportsjef 
Fossens ledelse. Hver m a nn m a g jen
nom 20 obligatoriske 0velsestimer. 

Dette va r !itt om enkelte kurser 
som er av lengre varighet eller om
fa tter noksa m a nge deltakere. 

H.M. 

A: Har du h0rt om mine foTeldTes 

t~hell i Selbt~ ? 

B: J eg tToclcle clu var t1·a FTosta! 



ORGANISASJONSENDRINGER 

Sivilingeni0r Gunna r Borhaug er 
m ed virkning fra 1. juli 1971 a nsatt 
som overingeni0r for papirfabr ikken 
og Etterbeha ndlingsavdelingen . 

Ingeni0r Gisle Ga laen er m ed virk
ning fra 1. juli 1971 a nsatt som a v
delingsingeni0r i papirfa brikken m ed 
a nsvarsomra de PM1, PM4 og PM6. 
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Svein Mrehlen er m ed virkn ing fra 
1. juli 1971 ansatt som formann i 
papirfabr ikken . 

Arne Berdahl er m ed virkning fra 
1. juli 1971 ansatt som formann i 
papir fa brikken . 



Sverr e La ndro er med virkning fra 
1. juli 1971 a nsatt som papirmaskin
ferer i papirfabrikken. 

Erling Olsen er m ed virkning fra 1. 
juli 1971 a nsatt som papirmaskin 
f0rer i papirfabrikken. 
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Fyrmester Sture Olsson er med 
virkning fra 1. juli 1971 a nsatt som 
dr iftsassistent i cellulosefabrikken. 

Arne Vestmo er med virkning fra 
1. november 1971 ansatt som formann 
i mekanisk verksted. 

Vi ensker a lle lykke til m ed sine 
nye oppgaver. 

K . H. 



VELKOMMEN! 
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Svein Morten Saksvik 

tiltra dte 9. a ug ust d. a . en nyoppret
t et stilling som la bora torieingeni0r 
ved va rt laborator ium. Ha n er utda n
n et ingeni0r ved NKI's 3-a rige inge
niorskole pa kjemiteknisk linje. Svein 
Morten Sa ksvik er a ller ede godt kjent 
med fo r holdene h os oss fra sin prak
sistid i 2 ar ved la bora toriet og tid
ligere arbeid, bl. a. ved hoveda vdelin
gen og sekkefa br ikken for h an tok 
fa tt pa ingeniorstudiene. 

H a n er da ogsa r anheimsg utt og er 
gift og bosatt pa R a nheim. 

Vi onsker ha m velkommen til be
dr iften . 

K.H. 

T erje Nafstad 

ble den 15. juli d. a . a nsatt som drifts
a ssistent i nyopprettet stilling ved 
celluloseavdelingen . H a n er utdannet 
ingeni0r ved m askinlinjen ved Trond
heim Tekniske Skole. Sin pra k s is har 
h a n fra A r vid Fische AJS, AJS Cylin
derser vice og fra vart eget m ek ani
k erverksted, hvor h an ha r hospitert i 
tilsa mmen mer innpa et a r. 

T erje N af st a d er fremdeles ug ift og 
bosa tt i Trondheim. 

Vi onsker ha m velkommen til be
dr iften . 

K. H. 



Harald Ekker 

Sivilingeni0r H aTald EkkeT er fra 
1. november 1971 a nsat som avde
lingsingeni0r i papirfabrikken med 
a nsvarsomrade hollenderi og PM5. 

Etter realartium tok Ekker i 1963 
eksamen ved NTH, kjemiavdelingens 
linje for treforedlingskjemi. Siden har 
han vrert ansatt ved Sa ugbruksfor
eningen i H a lden, f 0rst som labora
torieingeni0r i 4 ar, og fra desember 
1968 som driftsingeni0r ved k artong
fabr ikken. 

Ekker har f lyttet inn med sin fa
milie i Fjordg l0ttveien 11 B. 

Vi 0nsker ham velkommen til be
driften. 

K.H. 

VERNEARBEIDET 
P a a ile omrader er vi i disse dager 

opptatt av effektiviser ingstilt ak, og 
var vernetjenest e er i sa m a te ikke 
uteglemt. Det er vel a lminnelig for
staelse for a t selv om vi har vrert for
skanet fra st0rre og a lvorligere ulyk 
ker i noe omfa ng , rna vi ikke bruke 
dette som noen sovepute, men for
S0k e a sette a ile kluter til i a rbeidet 
for a gardere oss mot skader av en
hver a rt sa la ngt vi k a n evne. 

Vart vernearbeid har da ogsa i det 
sist e vrert under lupen. Som et viktig 
ledd i en effektivisering av vernear
beidet og for en ny g iv p a vernefron
t en , er pap irmester Tormod Barstad 
m ed virkning fra og m ed november 
d . a. utnevnt til bed r iftens nye verne
leder. H a n vii i t iden £remover ha 
vernearbeidet som sin hovedarbeids
oppgave, og med den kunnskap og er
faring ha n sitter inne med, er det 
grunn til a ha tillit til at ledelsen av 
vernearbeidet n a er i trygge h ender . 

(FoTts. n este side) Tonnod BaTstad 
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Som kjent er formalet m ed verne
tjenesten a organisere et godt og for
trolig sam a rbeid m ellom bedriftens 
ledelse, arbeidslederne og de 0vrige 
a nsatte for a forebygge ulykker og 
helseskader og ska pe trivsel pa a r
beidsplassen . Bedriften er inndelt i 
12 verneomra der omfa ttende alle av
delinger i bedriften. For hvert av ver
neomra dene er det va lgt et verne
ombud pr. skift samt et hovedverne
ombud, slik at vi p . t . har 22 verne
ombud m ed personlige va r am enn. 
H ertil kommer verneutva lget som er 
bedriftens koordinerende, r a dgivende 
og forslagsstillende organ for verne
a rbeidet. Som r epresentanter i verne
utvalget vil vi finne bedriftens verne
leder, bedriftslegen, hovedverneombu
det sa mt arbeidsledernes r epresen
t ant. 

Verneutva lget , verneleder en , a r
beidslederne og verneombudene har 
et srerlig a nsva r for g jennomf0ringen 
a v et effektivt vernearbeid i bedriften. 

Til hjelp for hver enkelt a v disse 
er na alle opplegg n0ye g jennomgatt 
og det er utarbeidet omfattende in
strukser og r etningslinjer til hjelp for 
hver enkelt i utf0relsen a v de oppga
ver de er pa lagt . Dette grunnlagsma 
teria let blir i disse dager distribuert 
til de enkelte og vil bli fulgt opp av 

verneleder en m ed all mulig hjelp og 
st 0tte. Dermed vil de som er valgt 
til a skj0tte om vart vernearbeid 
kunne virke som et sa mlet t eam med 
effektive a ng rep mot a lt som k an 
sk ape sk a der og va ntrivsel. 

Det er viktig a t vi ikke la r det vrere 
m ed dette, m en a t hver enkelt av oss 
st 0tter helhjertet opp om vernearbei
det . Da rna vi f0rst og fremst starte 
m ed oss selv og samvittighet sfullt 
t enke over om vi benyt t er oss a v det 
verneutstyr som vi vet vi b0r benytte 
i va r egen a rbeidssituasjon. Det vrere 
seg h0rselvern, briller , vernesko, 
hjelm eller hva det na ka n vrere a lt 
sammen. Tr oss a lt er det jo var egen 
helse vi ska l verne om. 

Dernest k an vi g j0re en god inn
sats i vernearbeidet ved a ga kritisk 
over va r egen a rbeidspla ss og straks 
t a opp m ed verneombudet der som vi 
finner fa rlige forhold som det k an 
vrere grunn til a se n rermere pa . 

L a oss gi vernelederen og hver en 
k elt av de 0vrige som er va lgt til an
svarsfulle verv i vernearbeidet a ll den 
st0tte de fortj ener i et r ealt fors0k 
pa a g j0r e va re arbeidspla sser enda 
tryggere og triveligere. 

K . H. 

i Ranheim Sanitetsforenings v elferdsstue 

R a nheim Sanitetsforenings velferds
stue for eldre, som ha r apent hver 
tirsdag fra kl. 11.00 til kl. 14.00, har 
i sa marbeid m ed bedriftsidretten sta r
t et opp m ed trim for eldre. 

Velferdsstuen , som ha r godt opp
m0te a v pensjonister som m0tes for 
a sla a v en prat, spille !itt kort, t a en 
kopp k affe, k a n fa fotpleie eller ha r-
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pleie. Dagen a vslutter m ed en ha lv 
times trim, som ledes a v fru K a ri 
Bekken. Med musikk og tra il trimmer 
vi, og a ile er enige om at det er alle 
tiders, og vi blir i sa godt humi/Jr. 

Det er pla ss til f lere pensjonist er , 
og de som er interessert k an m 0t e opp 
i velferdsstuen. Trimmen foregar fra 
kl. 13.30 til kl. 14.00. 

E . 0. 



Ny bedriftslege 
Sp0rsm a let om ny bedriftslege h a r 

en tid beskjefti get m a nge, og na h a r 
bedriften vrert sa h eldig a fa trond
heimslegen Odd S. Castberg . H an er 
a nsa tt fra 1. desember i a r . 

Dr. Castber g er godt kjent blant 
r a nheimsfolk, k anskje hovedsak elig 
a v det svak e kj0nn. H an h a r avt a le 
m ed stedets sanitet sforening om hus
morkontroll. 

L0rdag 20 . november var det en slik 
kontroll , og R anheims-Nytt benyttet 
a nledningen til a hilse pa legen . 

Vi fikk bekreftet a t han va r a nsatt 
som bedriftslege fra 1. desember , og 
a t han na ville trappe ned sin privat
pra ksis i byen til 2 dager pr. uke. 

P a fo resp0rsel innr0mmet h a n at 
a rbeidspresset for en lege i dag va r 
stort, og ha n m ente ogsa a t de kom
munale styresmakter ikke ga legen e 
a rbeidsbetingelser som fortj ent. 

Castber g forta lte a t h an h a dde en 
del erfa ring som bedriftslege, og vi 
benytter anledningen til a sp0rre om 
hvilke oppgaver en bedriftslege h a r. 

- Det blir f0r st og frem st den van
lige legem sunder s0k else. H ygiene og 
milj0forhold rna ogsa g ra nsk es . J eg 
ha per pa sam a rbeid, og a t jeg far !itt 
tid til a snakke m ed folk. 

- Fortsettes det etter den gamle 
rutine? 

- Det er snakket om og t enkt en 
utvidelse. Frisk e folk m ellom tyve og 
f0rti tren ger ikke samme kontroll. De 
helt unge og eldre rna vises m er opp
m erksomhet . Oppdages uregelmes
sigheter h er , k a n det bli n 0dvendig 
med kontroll etter et par m aneder s 
tid. 

- Fra vre r sproblem et er 0k ende, 
hva kan g j0res der? 

- Det rna f0res sta tistikk, f 0r st og 
fremst. Det rna bli sosia le unders0-
k elser , 0k e trivselen og sk ape gode 
arbeidsfor hold. 

- Ma n ge plages m ed da rlig rygg. 
- J a, det er en sa mfunnssykdom. 

Kommer ofte a v for mye stillesit
t ende arbeid. Turnusa rbeid, m ere av
veksling h a dde vrert 0nsk elig , m en 
der er det vansk eligh et er som jeg for
st a r, l0nnsm essig pa g runn a v ak
korder. 
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Dr. Odd S. Oastb.erg 

- Va nsk eligheter m ed a fa folk til 
a br uke verneutst yr ? 

- Det rna bli a rbeidslederens jobb! 
J eg er interesser t i a fa folk til a for
sta betydningen a v h 0rselvern. Er 
f0r st h 0rselen sk a det , er det lite a 
g j0r e. 

- R 0yking eller ikke r 0yking pa 
spiserommene ? 

- At m yking er sk a delig k a n det 
vel ikke vrere tvil om. Det ha r viten
skapen sla tt fast . J eg r0yker ikke 
selv og vi! a dvare mot tobakksbr uk. 
Men dere h ar ingen k antine? 

- Ka n det bli tale om beh andling 
av bedriftslegen ? 

- En resept eller en syk em elding, 
men eller s ikke, det h a r lett for a g li 
ut . Men der e burde ha en h elses0ster 
pa h eldagsjobb. Men der kommer vel 
sanitet sforeningen og det 0k onomisk e 
inn. 

Dr. Castberg blir urolig, og vi for
st a r a t ha ns t id er st erkt oppta tt . 

H a n reiser seg og s ier: Ellers vi! re 
opplys om a t re e rekt strinding. F a r 
min va prost en Castber g, og du e 
k a nskje bade k onfirm ert og vijdd av 
ha in ? 

Diagnosen var h elt riktig ! 
B . 
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BOLIG - OG TOMTESP0RSMAD 
Det er vel en kjent sak for de flest e 

mennesker som har fors0kt A l0se 
s ine boligproblemer, a t disse sp0rs
mAI ganske fort havner i gruppen 
«vanskelige og tungt bearbeidelige 
saker» . TA!modighet, pAgangsmot og 
optimisme blir gjerne sa tt p A a lvorlig 
pmve. 

I sA mAte danner ikke vi noe unn
t ak . Men til tross fo r tilbak eslag og 
skuffelser i fremdriften av vAre pro
sjekter, er vi fortsatt optimister. Vi 
haper a t resultatene av vAre anstren
gelser ikke vii utebli, selv om det t a r 
a tskillig lengere tid enn 0nsket og 
forutsatt. 

Hva er det sA som h a r skjedd og 
skjer pA boligsektoren siden vi bAde 
er skuffet, men likevel optimister? 

Som skissert i desember-nummeret 
1970 er det tre hovedprosjekter vi har 
festet vAr lit til og som siden konti
nuerlig har vrert under beha ndling. 
Det er for det f0rste bebygging av 
vArt tomteomrAde pA Reppe, dernest 
a nskaffelse av leiligheter i bolig
byggelaget N ye Trondheim, og til s ist 
a nskaffelse a v ytterligere hybelleilig
het er i Da lsminde Borettslag. Vi vil 
kort fors0ke A skissere hvorda n stil
lingen er for disse tre prosjekter. 

TomteomrAdet pa Reppe (se regu
leringsplanen inntatt i desembernum
m eret 1970) skulle fra kommunens 
side vrert klargjort for bebygging til 
sommeren i a r. Etter ferien i a r fikk 
vi beskjed fra kommunen om at det 
ikke er bevilget noen penger til ut
bygging av dette omrAdet, og a t det 
h eller ikke var midler til disposisjon 
for ytterligere bevilgninger i Ar. Sam
tidig ble det redegjort for en forel0pig 
beregning over omkostningene til A 
g j0re a realet byggeklart m ed va nn
forsyning, kloa kk, veier, et c., som ga 
som resultat at grunnlagsinvesterin
gene i omkostninger pr. tomt ville bli 
sA store a t de ville f a lle utenfor Hus
bankens r a mme for tildeling av !An . 
Totalsummen ville ogsA bli sA stor a t 
bedriften neppe ville makte A skaffe 
kapital pA egen hAnd. 

Etter A ha forelag t saken for Hus
ba nken er det n a klart at de omkost
ninger pr. boligenhet for utgifter til 
vei, va nn og kloakk slik kommunen 
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ha r beregnet vii ligge for h0yt ett er 
ba nkens syn. Dertil kommer a t Hus
banken heller ikke kan yte ia n etter 
den reguleringsplan som kommunm1 
har satt opp. Etter de regler Hus
banken ha r A arbeide etter i T rond
heim kan husba nklAn til smAhusbe
byggelse ikke innvilges dersom tomte
arealet pr. boligenhet overskrider 600 
kvadra tmet er. I henhold til kommu
nens reguleringspla n varierer vil.r e 
tomteenhet er fra 671 til1825 m2, etter 
terrengets beskaffenhet, og Jigger sa
ledes utenfor Husba nkens ramme. 

Disse to forhold m ed grunnlagsin
vesteringer og arealbegrensninger 
har f0rt til a t r eguleringspla nen rna 
oma rbeides, til tross for a t vi allerede 
h a r f Att ma lebreven e for tomtene i 
henhold til den tidliger e godkjente 
reguleringspla n. 

Vi har saledes tatt problemet opp 
m ed Byplankontoret, som i disse da
ger etter forslag fra oss uta rbeider 
utkast til ny reguleringspla n hvor 
tomtene er s!Att sammen to og to og 
hvor det er satt inn en tredje enhet. 
Dermed blir det f lere r ekkehus hvor
ved Husba nkens a realkrav og krav 
til grunnlagsinvesteringer blir til 
fredsstilt. 

Sa mtidig har vi uten forbindtlighet 
dmftet med Block W atne og a rkitekt
firmaet R 0da hl & Voll et regulerings
forslag for utbygging av h ele f eltet 
etter h elt annerledes og moderne prin
sipper med t errassehus. Man mener 
forholdene Jigger godt til rette for 
t errassehus, og det er a ntydet a t man 
i sA tilfelle vii kunne Iegge inn ca. 90 
le ilighet er. Vi fAr se om dette gAr a n, 
og i tilfelle av at vann og kloa kk m.v. 
ha r k a pasitet for et sA start a ntall , 
ville det jo virkelig vrere noe som 
monnet. Tatt i betraktning de svrert 
begrensede muligheter for ytterligere 
byggeklare tomter i fremtiden rnA en 
slik mulighet som her Apner seg over
veies n 0ye. Vi ville i tilfelle kunne 
!0se boligsp0rsmAJet for langt fler e av 
va re a nsatte enn vi ellers innen rime
Jig tid ville vrere i stand til. Saken vil 
bli fors0kt ferdig utredet sa snart 
som mulig og en innstilling fremmet 
overfor konsernet . 

(Forts. neste side) 



Nar det g jelder leiligheter i bolig
byggelaget Nye Trondheim er det 
helt kla rt at ogsa dette prosjektet er 
kra ftig forsinket pa grunn a v proble
mer m ed klargj0ring a v tomtene. Vi 
t0r i skrivende 0yeblikk ikke antyde 
annet enn a t disse leiligh et er rna bli 
klare i l0pet av neste a r, og h aper at 
vi far de leiligheter vi tidliger e ble 
stillet i utsikt. 

Nar det gjelder hybelleiligheter i 

Da lsminde Borettslag er vi na kom
m et opp i et totalt a nta ll av 31. Vi 
k an r egne m ed tildeling av ytterligere 
9 h ybelleiligheter etterhvert som disse 
blir ledige i tiden fremover. 

I tillegg h a r vi pa det frie m arked 
vrert i stand til a skaffe oss hybler og 
hybelleiligheter pa leieavta ler, slik at 
vi p. t. er bra rustet nar det g jelder 
boliger for enslige. 

K.H. 

70 dt 
J ... ORNS BAKHEIM 

Lorns Bakheim, som fyller 70 ar 
4. ja nuar 1972, er fra Stj0rdal, f0dt 
og oppvokset pa garden Bakheim. 
H an ble tidlig fortrolig m ed gards
arbeid, som han likte svrert godt. H an 
hadde imidlertid ogsa lyst til a pr0ve 
noe annet, og som 16-aring fikk ha n 
sommerjobb ved jernban en. N.S.B. 
ville g jerne beholde den interesserte 
og dyktige ungdommen og tilb0d fast 
a nsettelse. Bakheim slo til, men han 
m a tte oppgi t a nken likevel fordi han 
ikke s lapp g jennom ved legeunder
S0kelsen pa grunn a v de strenge krav 
som stilles til synet i denne etat en. 
Sa ble det Lilleval jordbruksskole i 
N a mda l i stedet. H er ble ha n uteksa
minert i 1921 m ed m eget godt resul
t at, og skolen sikret seg ha m som 
gardskar og vika r for fj0smesteren. 
H a n ha dde saledes et solid grunnlag 
a bygge pa da stillingen som fj0s
m ester ved F a lstad skolehjem ble ut
lyst ledig i 1923, og h ans s0knad r e
sulterte da ogsa i at han flyttet fra 
Namda len til Skogn. Stillingen her 
var noksa spesiell, idet fj0smesteren 
ogsa ble trukket inn i skolehjemmets 
virksomhet. Man erfarte ganske 
snart a t m a n hadde fatt den rette 
m a nn pa r ette p lass. Bakheim kla rte 
ikke bare a drive frem fj0S og svine
hus til l0nnsomhetsbasis i disse van
skelige tider, men det viste seg ogsa 
a t han var en utmerket m edarbeider 
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for hjemmets bestyrer. H a ns sunne 
sans, ha ns sikre omd0mme og hans 
evne til a sette seg i r espekt g jennom 
et rolig men bestemt vesen, g jorde at 
tjenesten under ha ns ledelse ble et 
viktig ledd i oppdragelsen av skole
hjemselevene. Fremfor a lt var det be
tydningsfullt at elevene fort ble klar 
over a t de i fj 0smester en ha dde en 
forstaelsesfull foresatt, som ogsa i 
ha ndling viste a t ha n var sterkt opp
tatt av deres ve og vel. 

(Forts. n este side) 



I 1939 fikk Bakheim et stipendium 
som h an benyttet til studier ved 0st
fold la ndbruksskole og Norges land
bruksh0gskole. Sa kom krigen , og den 
bemrte som kjent Falsta d i h0y grad. 
Sa vel ledelse som klientell ble skiftet 
ut h0st en 1940. Mens Bakheim opp
rettholdt det gode samarbeid han fra 
tidligere h a dde h att m ed dem som var 
anbragt der , var forholdet det mot
satte nar det g ja ldt den nye ledelse. 
Denne ha d de ha m ( og sikkert med 
r ette) mistenkt for diskriminerende 
virksomhet som tilgodesa de innsatte. 
Mer enn en gang ble ha n innka lt til 
forh0r for dette forhold. Til slutt ble 
det press ha n var under, og a lt han 
ble vitne til i fangeleiren en sa stor 
pakjenning a t h a n sa seg om etter en 
ny stilling for a komme bort fra det 
hele. I 1943 ble han a nsatt som gards
bestyrer pa R a nheim Ga rd. Han reg
net imidlertid feil da ha n gikk ut fra 
a t h an na h a dde brutt forbindelsen 
m ed dem ha n var kommet sa da rlig 
overens m ed. Flere ganger ble han 
innbudt til sammenkomst pa et av 
byens hotelier som ha dde tysk vert
skap, og hvor servicen var noe egen
artet. Vel, det g led over, og Bakheim 
kunne ofre seg for virksomheten pa 
garden . H a n tok fa tt m ed jordveien, 
besetningen og bygningene. I tur og 
orden ble fj0s og best yrerbolig moder
nisert og utvidet. Da h an ble ansatt 
sto det 12 kyr pa basen , som 0kte 
etterhvert til 36. Med de 9 hest ene 
gikk det a ndre veien . De ble etter
hvert byttet ut m ed hestekrefter. Den 
f0rste traktor kom i 1946 (vi ser bort 
fra den som m ed sine 21 a r ikke re
presentert e noen alvorlig konkurrent 
til gampene), og etterhvert fikk gar
den en allsidig maskinpa rk. 

I 1948 ble Bakheim tilbudt stillin
gen som gardsbestyrer pa Falstad, 
men akkurat da sto h a n midt oppe i 
store bygnings- og utviklingsarbeider 
pa R a nheim, og syntes ikke godt ha n 
kunne bryte av midt i jobben. H a n 
var vel k anskje h eller ikke den gang 
helt pa det rene med hvor sterkt ha n 
i virkeligheten var knyttet til det 
bygdemilj0et ha n kom fra. I Skogn 
ha dde han t a llrike venner og va r pott 
og panne pa m a nge m at er. Han ha dde 
vrert meget a ktiv i ungdomslaget , i 
Norsk Bonde- og Sma brukarlag, ha n 
sto for skolehagevirksomheten, og 
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han tok seg av bibliotek et samtidig 
som ha n drev som forsikringsagent. 
Det sier seg selv a t det var en ganske 
r a dika l fora ndring som fant sted ved 
flyttingen til R a nheim, som jo f0rst 
og fremst er et industristed. Det far 
sa vrere. H a n slo seg til ro pa R a n
heim og drev gardsbruket pa en frem 
ragende m ate i h ele 25 ar. 

Bakheim trakk seg tilbak e i 1968, 
bygde seg eget hus pa R eppe, og til
syn elatende skulle forholden e ligge 
til r ette for a t ha n kunne fa de gode 
dagene ha n hadde fortjent etter sin 
store innsats. Men det gar ikke a lltid 
som fortjent her i livet. Nar helsen 
svikter, hjelper det ikke hvor bra det 
ellers Jigger an. Matt e det endre seg, 
slik a t Bakheim virkelig fikk nyte 
sitt otium. A. M. 

ALVIN ANDERSSON 

En bitende k a ld desemberkveld i 
1911 kunne ma n iaktta gardens la n
da uer med tospa nnet i raskt trav mot 
H a nsbakken gard. Det var familien 
Andersson som kom flyttende fra 
Sverige til R anheim. For den a tte
arige Alvin var den f erden i den 
manelyse kvelden en begivenhet som 
fremdeles t egn er seg tydelig i erind-



ringen . Hvis m an trekker den slut
ning a t det va r en svensk pojke som 
tok de nye forhold i 0yesyn, t a r m a n 
storlig feil . Alvin er i virkeligheten 
f0dt i Norge. Senior Ia som kjent a n 
pa a skaffe seg en sa a llsidig utda n
nelse i faget som mulig, og s0kte seg 
st a dig over til nye bedr ifter . I 1903 
befa nt fa milien seg pa denne side av 
riksg rensen og Alvin sa dagens lys 
pa Skotfoss den 7. november . Det va r 
pa ingen ma t e fo rutsetningen a g j0re 
oppholdet pa R a nheim Ienger enn pa 
de a ndre stedene h vor man ha dde t a tt 
opphold, m en Anderssons kom til a 
f0le seg sa st erkt knyttet til st edet 
a t det ble endest asjonen , h vilket A lvin 
finner a ll g runn til a g lede seg over. 

En av de ting Andersson innprentet 
sin s0nn var a t lediggang er roten 
til a lt ondt, - noe den unge ma nn 
tok seg ad nota m , og s0kte seg ut i 
a rbeidslivet sa sna rt sommerferien 
sto for d0ren . De f0r ste a rene va r det 
gartneribra nsjen som dro nytte a v 
h a ns innsat s, og vi tviler ikke pa a t 
h an g jorde seg fortjent til de 25 0re 
pr. dag som honoraret bel0p seg til 
den f0r st e tiden. Senere pra ktiserte 
han i papirfa brikk og m ek anisk verk
sted. I denne tiden er vervet ha n den 
innstilling til arbeidet som ha r vrert 
ha ns srerpreg, nemlig viljen t il a sette 
til for fullt og g j0re det best mulige 
ut a v jobben. Sa mtidig lrert e h an a 
kjenne g leden ved a rbeidet. 

Alvin Anderssons interesse gikk i 
t eknisk r etning, og h an ha dde a lle
r ede pa et tidlig tidspunkt t a tt s ikte 
pa den m ellomtekniske skole, som 
h a n ble utek saminert fra i 1927. Etter 
sa a ha g jort unna militrertjenest en , 
ble ha n a nsatt i m ek a nisk verksted 
som dreier . H an a rbeidet i verkst edet 
i vel 3 a r, og det er denne tiden ha n 
m ed st0r st g lede ser tilba k e pa , ikke 
ba re pa g runn a v a rbeidets a lls idig
h et, m en ogsa fordi ha n som verk
stedmann fikk sa m ange personlige 
kontakter rundt i a vdelingene. H a n 
g jorde imidlertid et sidespra ng i 1931, 
da han s0kte og fikk stillingen som 
sa lsassist ent. I 1940 ble han sals
mester ,og sa i 1946 fikk ha n sja nsen 
til a t a opp ig jen forbindelsen m ed 
t eknikken, idet h an ble utnevnt til 
m ester i et terbeha ndlingsa vdelingen . 
Selv om h a n ha dde likt seg godt pa 
sa len , va r det sikkert m ed den st0r st e 
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fryd ha n gikk til sin nye stilling. Det 
a f a st elle m ed m askiner var na top
pen a v a lt. 

Sin va ne t ro gikk h an inn for job
ben m ed iver og g l0d, a lltid opptatt 
a v t a nken pa forbedringer og ombyg
ninger for a oppna 0k et kva litet og 
k vantitet, og r esulta t ene uteble h eller 
ikke. Oppsto det vansk eligh et er som 
kunne f0res tilbak e til kva litet en av 
hovedavdelingens leveranse, n0yde 
ha n seg ikke m ed a papek e dette over
for de a nsva rlige i denne avdeling, 
men engasjerte seg aktivt i !0sning 
a v problem ene ogsa h er . P r oduks jo
n en pa egne m askiner fulgte h an sa 
n0ye at m an rna undre seg over a t 
det bare ble m ed t ill0pene til a utgj0r e 
~n integrerende del av det f erdige 
produkt. 

I siste del a v 1940-aren e fikk h a n 
a nledning til a foret a noen rundreiser 
til norsk e og f insk e f abrikker, og ha n 
plukket opp pa disse a tskillige t ek
niske finesser som ha n effektivt dro 
nytte a v i egen avdeling . 

U tenom a rbeidet , som nok ha r vrert 
Alvins hovedhobby, ha r ha n vrert m e
get a ktiv i N orsk Arbeidslederfor
bund, og i styret for R.I.L. g jorde ha n 
sin innsats g jennom a t skillige ar. 

N a skulle man tro a t fo r en sa ak
tiv og intens h er re som A lvin Ander s
son ville det by pa a tskillige tilpas
ningsva nsker a ga over i pensjoniste
nes r ekker , m en da kjenner ma n h a m 
ikke rett . D ette steget ble grundig 
forberedt, og formodentlig sa h a n det 
slik a t na va r f abrikkjobben a vsluttet 
(etter 50 a r s innsats ), m ens en ny 
opgave ventet . N a er ringen sluttet . 
Nylig f lyttet h a n inn ig jen i det huset 
som ble h ans nye hjem hin desember
kveld for 60 ar siden . H er koser h a n 
seg sammen m ed sin Ruth og pla n
legger h vorda n h an sk al f a m est mu
lig ut a v de kommende dager . H elt 
fra ba rndommen av har h an vrert 
va nt til a dyrke frilufts livet , og srer
lig er det fj ellet som t rekker sa vel 
sommer som vinter . Og vi t a r n eppe 
feil n a r vi tipper at det blir ma nge 
kombinerte bil- og fotturer i tiden 
som kommer , for ikke a snakke om 
a t det na st ar de to fritt na r som 
heist a t a turen over grensen til ba rn 
og ba rnebarn . 

Alvin Ander sson fikk Norges Vels 
m eda lje i 1959. A . M . 



En appell til aile ansatte 

Av alle de gj0remiU en bedriftsle
delse ha r er bla nt annet det a t a vare 
pa de ansattes liv og helse pa beste 
m a te en m eget viktig sak. 

Ved va r bedrift h a r vi n a i m a nge 
a r h att organisert vernearbeid etter 
Vern og Velferds retningslinjer. I og 
m ed at jeg n a ha r t a tt over som 
verneleder, vil jeg g jerne gjennom 
va r bedriftsa vis fa lov a rette en 
kraftig appell til a lle om a hjelpe til 
sa vi k an fa et sa effektivt verne
a rbeid som mulig . 

Tidligere har vernelederen hos oss 
hatt denne jobben i tillegg til sitt dag
lige arbeid - og med det arbeids
press a ile har i dag er det blitt liten 
tid til overs til dette etter mitt skj0nn 
sa viktige a rbeid. 

J eg skal na h a denne jobben mer
m est som heldagsarbeid, og m ed 
st0tte fra dere a ile sammen h aper 
jeg a fa m est mulig ut av dette til 
felles beste for oss a ile. 

Vi vet at a rbeidsulykker koster 
samfunnet flere hundre millioner for 
aret, m en dette er bare en side av 
saken. Mye verre er det at mange 
tusen hvert eneste ar blir uf0re og 
inva lide pa grunn a v arbeidsulykker, 
og en t 0r nest en ikke t enke pa de 
lidelser, sorg og savn disse menne
skene rna ga ig jennom, i m a nge til
felle h ele sitt liv. 

Et effektivt vernearbeid vil hjelpe 
m eget pa dette. Derfor: St0tt opp om 
v enteaTbeidet sa alle lwn j0le seg 
tTygge pa sine aTbeidsplasseT. 

Vi blir enige om a t det f0rste vi 
g j0r er a holde var egen arbeidsplass 
ren og i orden til enhver tid, og der
med minsker vi mulighet ene for ska
der og ulykker. 

Det nytter lite om bedriftsledelsen 
legger a lt til rette for vernearbeidet 
hvis ikke de a nsatte ogsa ha r den 
rette forstaelse og interesse for dette 
meget viktige arbeid. 

Tormod B aTstad 

En uh0ytidelig kommentar 
til r0ykeforbud 

J eg tror ikke problem et i f0rste 
rekke Jigger i a myke eller ikke r0yke 
pa kammerset eller i felles oppholds
rom. For hvem gar bevisst inn for a 
skade a ndre eller seg selv? Preble
met er h eller hvordan m an skal greie 
a slutte. For en va nemyk er er det 
som a t a suttekluten fra et barn. 

Men Ia m eg tilf0ye at ogsa i denne 
sak en er det m a ngel pa likestilling. 
En m a nn k a n slutte m ed sigarett en, 
m en har lov til a ga over til sigaren 
eller pipa . Er det mere karslig og 
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mindre h elsefarlig? Mens vi kvinner 
har totalforbud. Dersom m an ikke 
har mot nok til a hive seg ut i det 
m ed pipe og sigar, m en til det trengs 
det m er karakterstyrke enn til a 
slutte a r0yke. 

Etter et tappert fors0k som ikke
r0yker i 14 dager og noen timer er 
formkurven og R anheimslukta sti
gende - sa k a nskje det var en for
del a begynne pa med r0ykingen -
tross a lt - i a llfa ll pa k ammerset. 

KL 



Dampskipsfart pa Jonsvatnet 

Fra venst re: Johan E ggen, M arius Lor&, Ole E ggen, H anna Lonis, Otto 
Gehrke, (ukjent ), Serina E ggen , (ukjent ), A malie E ggen, (uk jent), K ristian 
Larsen, Odin L arsen (Sv . Holberg s best ef ar), P aul Blomseth og Olaf L ar sen . 

At dampM.t skal h a pl0yd Jonsvat
nets vover , k a n k anskje h 0r es som 
tittelen pa ei Kvenna vik-sk m ne, m en 
Sverre Holber g i Mek. verksted k a n 
g jennom sine a ners beretninger , ved 
s lektningers ord og ved foto bevise a t 
det er et faktum. 

Vi ser av bildet a t da mpba ten ikke 
va r av de st0rst e. Steam er en var en 
28 fot la ng livbat, ominnredet a v ba t
bygger Foss pa La demoen. Kjelen ble 
bygd av smed Johnsen i Innherreds
veien og var pa 61 en-toms mr og 
h a dde 100 punds trykk. Maskinen var 
en omg jort donkey-pumpe fikset av 
Odin L a rsen og P a ul Blomseth. Odin 
Larsen arbeidet en tid som smor er 
h er pa bedriften . 

E a ten ble innredet for cruise la ngs 
Jonsvatnets sollyse strender, m en den 
hadde en h eftelse: Den fikk ikke t a 
pa ssasjer er mot bet a ling. Grunnen til 
denne restriksjon vet vi ikke noe om. 

Dette va r i 1903, sa noen srerlig 
strenge forurensnings-best emmelser 
var det vel n eppe. Aller ede den gan g 
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ha dde vel en del a v R a nheim s befolk
ning drikkevann fra Jonsvatnet. 

Men det sp0r s om de h a dde samme 
problemer som det fortelles a t «Kong 
Sverre», r utebaten pa Selbusj0en, i 
s in tid plagdes m ed. De h a dde ingen 
sikkerhet sventil pa kjelen, og eneste 
utvei for a st a nse en tid, va r a dempe 
pa fyren . Det pastas at skipper en pa 
«Kon g Sverre» ropte n ed t il m askin
ist en : «Kla r med kubbijn! » da a lt va r 
kla rt til a st a rte, og sa m atte m askin
ist en lempe pa en ek stra kubbe for a 
komme i s iget ig jen . 

T0mmersleping h0rt e m ed til Jons
vanns-«rederiet s» forpliktelser. T0m
m eret ble h entet ved 0vre J erva n og 
avlevert ved Osen. Det var sagt0m
mer og slip til f abr ikken . F a rten m ed 
slepet var ikke imponer ende, - de 
kast et ut en treflis pa vatnet , og ved 
a f0lge den m ed 0ynene, oppdaget de 
om det gikk r ette veien! 

Siden var det Blakken sin tur a fa 
det n ed til saga og huggeriet . 

(Forts. n este side) 



Bildet av dampbaten er t att m ellom 
M0llma nns0ya og Kuseth, og bla nt 
passasjerene befinner seg cellulose
m ester Otto Gehrke, f a r til P etter 
Gehrke, som var cellulosem ester fram 
til 1945. 

Dette er sa vidt vi vet den eneste 
da mpbat som ha r gatt i tra mpfa rt pa 
Jonsvatnet . 

Disse opplysninger kommer fra en 
79 a r gammel m ann som a rbeider ved 
Bergs Maskin, hr. Kristian L a rsen . 
H an h a r ogsa a rbeidet her i 1911, og 
da som m askingutt for Anton La r sen 
pa PM II. 

B. 

Bed riftsid rett 1971 

lihli'*''"' 

~I',.,Jt~·; _ 
\l-" 2 .~11 . " 

Ingeborg St0rseth 

Handball - darner 
Innend0rs 1970/1971 

D 2B 

1 Ranheim Kraft 12 p 
2 F 0rskolelrer erne 10 p 
3 Siem ens 6 p 
4 Politiet 5 p 
5 Spa reskillingsbanken 4 p 
6 R anheim Sa mvirkelag 4 p 
7 Nicola y Buch 1 p 
8 Sentra lsykehuset II trukket 
9 Prinsen Hotel diskv. 
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Gttnhild K vaale 

Utend0rs 1970/1971 
1 Klrebu Pleiehjem 
2 Sentra lsykehuset 
3 Trondheim kommune 
4 R a nheimkraft 
5 Sta lsmith 
6 F elleskj0pet 
7 Storebrand 
8 T eleverket 
9 N .K.L. 

10 EFI 
11 
12 
13 
14 

Forretningsbanken 
Siem ens 
Stentor 
Nob0 

24 p 
23 p 
22 p 
19 p 
14 p 
12 p 
13 p 
13 p 
10 p 

9 p 
9 p 
9 p 
4 p 
0 p 



I Arets innend0rs-serie er Ranheim 
Kraft etter 2 kamper pA en fj erde 
plass, etter Klrebu, Sentralsykehuset 
og LadiesfNTH. 

Ranheim Krafts virksomhet i 1971 
har vrert god og a llsidig. Det er dog 
et faktum at det er dArlig tilgang p A 
nye deltaker e. 

I fotba ll h a dde vi m ed to lag, og i 
cupen ett lag. F0rstelaget klarte en 
sjetteplass, noe som rnA sies A vrere 
meget bra m ed den konkurransen det 
er i dag. 

VArt damelag i h Andba ll var ikke 
snauere enn a t det gikk h en og vant 
sin avdeling innend0rs og fikk en 4-
plass utend0rs, sA det h a r noe A f0lge 
opp i 1972. 

I herrehAndball deltok to lag, og 
fikk henholdsvis 7. og 10. plass i sine 
avdelinger. 

Skotthyllkasterne ha r som vanlig 
holdt seg godt fra mpA, og deltak elsen 
har vrert m eget god. Bedriftsm est er
skapet ble vunnet av Tore Rusta d, 
serie, og a v H elge Blekkan, cup. I 
kretsmesterskapet , cup, ble det en 2. 
pla ss for lag I. 1. plass for R agnar 
Guldberg og 3. p lass for Tore Rusta d 
i individuelt. 

Skytterne har i Ar for f0rste gan g 
konkurrert om Ranheims-pokalen, og 
vinner ble Armand Solem. I den Ar
lige konkurranse mot Ma lvik Skytter
lag ble det i Ar t a p , og vandrepoka len 
fikk et Ars lengre levetid. 

Bridgeturnering m ed Nordenfjelske 
Treforedling er avviklet m ed to om
ganger, og der ble spillerne fra Fi
borgtangen sterkest. 

Skisesongen stAr n A fora n sin start, 
og vi fAr hApe p A gode sn0forhold. 
Lysl0yperenn og stafett (tremanns
lag) vii bli a rrangert, og vi h Aper at 
bedriftens a nsatte m0ter opp. 

Vi vii oppfordre a lle lesere om A 
f0lge m ed pA oppslagstavlene, og A 
delta i rennene som blir a rra ngert i 
vinter . 

27 

ATmand Solem beundTeT pokalen 

Skyting 
Ranhei m Kmfts bedTiftsmesteTskap: 

1 A . Solem . . . . . . . . . . . 194 p 
2 A . Fridtjofsen 187 p 
3 H. Lyngen . ... . . . . . . 178 p 
4 R. H ammer ... . . . . . .. 173 p 
4 0. Hansen . . . . 173 p 
5 A . Brekke . . . . . 158 p 
7 G. VAden . . . . . . . . . . . . 167 p 
8 S . Holberg . . . . . . . . . . 155 p 

Bridge 
Fiborgtangen- Ranheim 44/11 71 

1. Krogstad- Ekseth, F 295 p 
2. H egn e&-Fossbakken F 287 p 
3. Arntsen-Leirfald, F 283 p 
4. Brenne-Innhaug, F 254 p 
5. Berg- Stubmo, F 257 p 
6. Brun-fru Brun, R 252 p 
7. Daaland- Mosand, R 241 p 
7. Loraas.-Stene, F 241 p 
9. Lillefloth- frk . Aune, R 236 p 

10. Aarskog-Midtt0mme, F 230 p 



ARB E I D 

Nonnann pa n attjiske i V ulusjfJen 

D et er snart slutt m ed a finne 
folk fra R a nheim pa de forskj ellige 
arbeidsplasser pa R a nheim P apir
fa brik. SjfJl selbygger finner vi nesten 
ikke n a. Selbu va r vel den bygda som 
f0r i tida sikrest ordnet m ed r ek r ut
t eringen, m en i dag finner vi folk fra 
h ele la ndet, og dessuten innslag fra 
Ja ngt fjerner e himmelstr0k. 

P a asfa ltmaskin, eller bekkmaskin 
som vi sier i daglig t a le, h a r vi en 
kjent kar som ba de er og h et er Nor
m a nn. Kommer du i pra t m ed h an , 
h 0rer du stra k s a t h an ikke er tr0n
der. Otto Normann er f 0dt i Trysil 
Innbygd for vel et h a lvt hundre a r 
siden , og h a n ha r i disse arene p m vd 
!itt a v hvert. 

Vi h0rer ofte om r a lla r en a t h a n rna 
h a snus. Normann bruker snus, og 
h an h a r og sa levd r a llarens liv. H a n 
ha r bl. a. vrert med pa S0r!a ndsba nen, 
slusk pa veien til Vestby, Evjemoen , 
i g ruvene pa Ma im, skogsarbeider i 
Asbyg da pa Rena, og i 1946 va r ha n 
m ed pa g jenoppbyggingen i H asvik 
i Vest-Finnma rk. R a nheim har h an 
ogsa fors0kt en gan g f 0r , og etter 
la ng tids omflakking fa nt h an ut a t 
h a n ville komme tilbak e hit, og sla 
seg til ro. 

FRITID 
Omflakkingen er slutt, a sfa ltmas

kinen og Normann er blitt dus. 
Men det er en ting N ormann a ldri 

slutter m ed, og det er a ferdes i 
skogen og f jellet . Ar et rundt k an du 
vente a treffe h a m under J ervfjellet 
m ed fisker edskaper eller m ed brer
koppen. Mopeden om sommeren og 
skia om vinteren bringer ham ut i 
t er ren get. H a n kjenner hver kvadra t 
m et er a v Ma lvikmark a og vet hvor 
r 0r a og 0rret en st a r i Jovatnet, Midt
da mmen og Vasseljen-tj0nna. 

Som vi h a r h 0rt er det mye rart i 
skogen , og det vet s ikkert ogsa Otto 
Nor m a nn. 

- H a r du noen gang sett noe som 
ikke riktig st emm er , Norma nn? 

- Jo, i Aurva tnet i Trysil Ia vi fire 
m a nn og fisk et . P a morgenkvist en ble 
vi irritert over a t noen k ast et stein 
uti va tnet . Str aks etter h0rte vi 
bjelleklan g og k m tter st ak . Vi fikk se 
buska pen og t enkte det va r Borghild 
pa N ysetra. Vi fra m fo r a pra t e med 
Borghild. Da vi kom fra m til den 
plassen vi sa dem, va r det ingen ting, 
hverk en k m tter eller Bor ghild - og 
h eller ikke spor etter dem! 
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Vi sn akket sen er e m ed Borghild, 
m en hverken hun eller buska pen 
ha dde vrert pa de k antene. 

- Til slutt rna vi ha en fiske
historie. 

- Du skal f a en h elt sa nn en. 
(Forts. n este s. ) 

1 times j angst i V u lusj0en 



En r a nheimsbygg fortalte m eg i 
sommer om et va tn m ed usedvanlig 
stor fisk - Forrels j0en . 

Vi tok fly oppover , fisket h ele 
h elga og fikk ikke beinet. Folk vi 

traff, kunne fortelle a t det a ldri var 
t att fisk over 1 kilo der , og det kaller 
ikke jeg stor fisk. 

De b0r skmne med m At e, synes 
Normann. B. 

anheims 
evyer 

Fotballen er rund 
Hvor m ange revyviser som er be

gil.tt g jennom il.ren e, n il.r det g jelder 
fotba ll , er ikke godt il. si, m en en god 
del er det. T emaet skulle inn by til det. 
Dette sja rmerende ballspill som fil.r 
publikum til il. r eagere p il. de forun
derligste m Ater . Fra «g raad og t am
ders gnidsel», til g lede og jubel av 
dimensjoner. J a, selv diplomatisk e for-

viklinger m ellom land ha r forekom
m et . 

Det er kla rt a t dette h a r inspirert 
visediktere overa lt, ogsil. p il. R anheim. 
Vi som er litt opp i il.r a husk er -
ihvertfa ll delvis - visen om fotball
laget p il. R anheim Idrettslag. Det va r 
i 1920-il.ra, og m il. vel sies il. vrer e fra 
fotba llens ba rndom pil. Ranheim. 

(Forts. n este s. ) 

Plassen i f jrem. Oldboys og M usikk en jomn dyst pa «R anheim s store dag» 
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Visen begynte slik : 

J eg er en ivrig fotba llspill er 
ifra R a nheim I d retts la g, 
og j eg hopper , s ka ller , dri b ler 
d en he le la ng e dag. 
Vi ha r p lassen ne r i fj rera 
m ellom t ang og kuppels t e in , 
og v i pump e luft i blrera , 
vi ha r kraft i ma rg og be in. 

R ef. : 
Og i m fl. let s t fl. r ha n Odin og ska pas se pfl. 
sfl. a t in gen av d e a inn eran n fl. 'n m fl. l ska ffl.. 
Og som l0pe r har vi 'n K ekken , 
- re s ka sei dokk, det e 'n k vekk e in . 
H a n d r ib le r av og klemmer t il 
og det b lir m fl. l. 

R est en er gatt i g lemmeboka. Hvis 
ikke noen av vare lesere k a n hjelpe 
oss. 

-7< -7< 

N ar det g jelder norsk la nds lagsfot 
ba ll har det v rert sann opp og ned. I 
begynnelsen va r det m est ned. Det er 
det i da g ogsa. Men enkelte lysglimt 
har det vrert , ogsa k a lt skipperta k . 
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I 1920 slo vi Engla nd m ed 3- 1 i 
Antwerpen . Det va r en sensa sjon. 
Men det er vel a r et 1936 som er det 
store aret i nor sk fotba ll. Olympia 
a r et . Det a r et da vi slo Tyskla nd. Det 
a r et bronselaget ble til. Vi sakser f0l
gende f ra publikasjonen «Alle Tiders 
Norsk e Idrettsbragder » : 

«Trekningen i den olympisk e tur
neringen va r riktignok !itt a v en k a ld
dusj for norsk e pa trioter , for selv om 
vart lag burde greie a a vfeie Tyrkia 
i f0r st e runde, ha dde ingen noen tro 
pa a t vi kunne m estre det tysk e fa vo
rittlaget i neste omgang . Vel, fotba l
len er rund, sier m a n, og kl. 19 den 7. 
a ug ust 1936 r eist e Hitler seg r asende 
f ra sin tribuneplass og forlot Post 
Sta dion . H ans g uldmeda lje-fa voritter 
va r utslatt a v Norge. » 

Vi tilf0yer a t r esulta t et ble 2- 0 og 
a t begge m a lene ble scoret a v Magna r 
I saksen , m ed god a ssist a nse a v Arne 
Brust a d. Og ikke a forglem me Tip
pen , som holdt m alet r ent. En vise om 
denne bragd l0d slik fra «Fuskeren »s 
scen e: 



Det norske landslag stiller opp m ed 
fin e t yper . 

Eriksen , Martinsen, I saksen, Johansen -
Tippen i ma l. 

Det tys ke la nds lag s lo v i semder sammen -
det var Eriksen, Martinsen , Isa ksen , 

J ohansen - Tippen i ma l. 

Og Hitle r han glana og ropte Hei l - H eil! 
Du das grosse Vaterland dribl e das fe il. 
Men vi tok ballen ganske rolig n ed fra mal 
til Eriksen, Martinsen, Isaksen, Johansen 

Tippen i mal. 

D e tyske piker sii pi\ oss og hvi sk et: 
D er e r Eriksen, Martinsen, I saksen, 

Johansen - Tippen i m a l. 
D e sote loreleyer smilte sott og pent til 
Eriksen, Martinsen , I saksen , Joha nsen -

Tippen i ma l. 

Men v i tenkte trofast p i\ Kari i n ord -
nei, ingen som henne det f innes pii jord . 
Sa gikk vi pi\ og Iagde ma l t il Karis rere, 
Eriksen , Martinsen, Isaksen, Joha n sen -

Tippen i m a l. 

Men Mussolinis smarte karer g jorde k i\1 pii 
Eriksen , Martinsen , I sak sen , Johansen -

Tippen i ma l. 
De skjonne senoriters oyekast b esto e i 
Eriksen , Martin sen, Isaken , Johansen -

Tippen i mal. 

D e dj evelsk e n ymfer m ed ild i s itt blikk. 
I hj ertet til gutta det kj entes et st ikk. 
Og dette stikket det b le d yrebart for oss, 
for Eriksen , Martinsen, I saksen , J ohansen 

Tippen i mill. 

I de Waleras land vi gjorde det vi vant 
hr. Eriksen , Martinsen, Isaksen, Johansen 

Tippen i mii l. 
Vi scoret tre mot tre, t il Pari s b lir vi med 
hr . Eriksen , Martinsen, Isaksen , J ohansen 

- Tippen i mil l. 

I g ledenes b y skal vi skaffe oss ry 
og viirt vakre banner skal s tige m ot sk y. 
Mens Ander sen i et er'n roper heim til Norge: 
Eriksen, Martinsen , I sak sen , Johan sen -

Tippen i mill. 

Men tilbake til R anheim . Plassen 
«neri Fjrera» ble etterhvert utbedret. 
Til slutt ble det gressbane av det, ved 
siden av banen fra 1920-ara. Lagets 
innsats den f0rste tid fra 1945 og 
langt inn i 1950-ara er velkjent. En 
vise fra denne epoke gir denne be
skrivelse av slikt som kan skje og 
som skjedde. 

Fotball-vise 

Det raser som en farsott over landet, -
fotba lld illa h erj er v il t som a ldri for . 
De er vettig de p i\ Rotvoll og pa Spannct 
imot a il e dem som fotbai l 'n har gjort skjor. 
D e fare r land og strand i bil og biit 

og tog og fly, 
de skriller, heier, piper over a lt i bygd og by 
- og pii k vinnemoter prates ikke s0m 

og broder i. 
Ne i, treback-spil l og fotball teori. 

Refr. · Heia, h e i, he ia, he i , 
sil gil inn og k lem ivei. 
Heng i na, sa ga pii, 
ho pp og skall og kl0n og klil. 
Bar e sabb, k labb og babb, 
hodet !dart og st0 pi\ labb. 
Heia, h ei , heia hei, 
sa ga inn og k lem ivei! 

(Forts. neste s.) 

Guttorrn Hansen , 
spiller p a A-laget i 50-arene og 

sanger pa Fuskerens scene 



P A Ranheim var det sydlandsk inter esse, 
da innviinga av gressbanen fant st ed, 
og VAlerenga bite fikk i gresset, 
at d et smakte surt det kunne enhver se. 
F or tenk A komme hit opp fra den 

s tore Tigersta' 
og tape for nA'n blilnder, g itt, n ei, det var 

ikke bra. 
men n est e gang sA skal vi ha en sofapute bak 
- for d e d er n ede h a r en pussig s mak .. 

Refr.: 

Vi kom oss smertefritt til fjerde runde, 
da ble h errene i Oslo inter essert, 
de ordnet alt sA godt de bare kunne, 
og til Sarpsborg ble vi hlilflig invitert. 
Den skiva skulle sarpingene ordne 

ganskc fort, -
m en etter halvainn' time var det enda 

ikk e g jort. 
<<For Sarpsborg hadde dArlig dag og a lt 

s lo liksom klikk» . 
D et er sAnt som ka lles obj ektiv krit ikk. 

R efr.: 

Men til vAr'n sA starte r ig j en det 
store spillet , 

nAr sola igj en gjlilr hugen yr og varm. 
PA grus og gress skal ballen atter trille. 
- A, fotball'n gett, d en har en egen sjarm! 
SA blir det cup og divisjon m ed dyst 

i nord og s0r, 
og R anh eim skal det lukte sA ford0mt 

som aldri flilr! 
Ja, blir det nordatrekk sA kan d et h einn 

ei !ita sk y 
kan riv i nasen ned i Oslo by! 

R efr.: 
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Fotball har a ldri vrert betraktet 
som en fr0kensport. Den har vrert 
forbeholdt ba rske karer med «har pa 
bmstet» og med digre muskier. Men 
hva opplever vi i dag? Fr0kener og 
fruer trekker i fotballhabitt og erob
rer fotballa renaen m ed samme selv
f0lgelighet som de erobrer bystyre
og h erredstyresaler. H er i Norge har 
vi ikke ha tt noe landslag og lands
kamp ennil.. Ikke noen vise om denne 
fotball h eller, sa vidt vi vet. Men alt 
dette kommer nok med tiden. Da blir 
mannfolk k a nskje h envist til a vrere 
heiagjeng. 

10 d.r: 
Harald Eriksen 28/12 - 71 
Lorns Bakheim 4/1 - 72 

60 d.T.' 
Odd Svebak 26/12 -71 
Olav Dahl0 7/1 - 72 
Martin Fossen 12/1 - 72 
Martha L0vhaug 15J1 - 72 
Odd Bj0rvik 29/1 - 72 
Margido Ring 3/3 - 72 
Ludvik Bekken 7/3 - 72 

50 c1T: 
Per Norum 26/12 - 71 
Willy Hansen 11J1 - 72 
Harry Ulstad 18J1 -72 
Klaus Sivertsen 22J1 - 72 
John Kj0snes 1J2 - 72 
John Mehus 4/2 - 72 
Magna r R0st 30/3 - 72 



::be ufjjorle lin fj 

Det er ei de ting du gjorde, 

men dem du la ugjort ned, 
som volder den scere angst 

og stjeler ditt hjertes fred. 

De emme ord du glemte, 

den ned du gikk kald forbi, 

de breve du aldri sendte, 

de speker ved nattetid. 

Den stein du kunne ha leftet 

med bror i felles sak; 

de rad som du ei fikk gitt 

- du hadde det for travelt den dag. 

D e elskende trykk av handen, 

de muntre sma tjenesters elv 

du aldri ga tid til a stremme, 
da du hadde sa nok i deg selv. 

Ukjent forfatter 



GOD JU~ 

A. Holbi!!k Eriksen & Co. A/s, T rondheim 


